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Z obecního úřadu
Zastupitelstvo obce jednalo 

Usnesení č. 35
ze zasedání zastupitelstva obce Deštné v Orlických horách 

ze dne 1. dubna 2010

Zastupitelstvo obce vzalo na vědomí:
– zprávu o činnosti rady obce,
– kontrolu plnění usnesení,
– připomínky k návrhům jízdních řádů platných od 13. 6. 2010,
– žádost ZŠ a MŠ Deštné v O. h. o nadační příspěvek od ČEZ.

Zastupitelstvo obce schválilo:
– předložený návrh rozpočtu obce na r. 2010 (příjmy ve výši 10,065.570,- Kč, výdaje ve výši 

 10,065.570,- Kč),
– rozpočtový výhled obce na r. 2011 – 2015,
– zprávu o hospodaření DSO ROH za r. 2009, závěrečný účet za r. 2009,
– návrh rozpočtu DSO ROH na r. 2010 (příjmy ve výši 368.680,- Kč, výdaje ve výši 368.680,- Kč),
– rozpočtový výhled DSO ROH na r. 2011 – 2013,
– vyúčtování provozu VAK za r. 2009 včetně úhrady navýšených nákladů ve výši 95.940,- Kč 

 bez DPH,
– provádění čtvrtletního vyúčtování vodného a stočného,
– podání žádosti o dotaci na Tavbu skla dřevem z programu KPG012010 Podpora a rozvoj 

 profesionálních i neprofesionálních kulturních aktivit vyhlášených KHK ve výši 90.000,- Kč,
– podání žádosti o dotaci z mikroprojektu CZ-PL na projekt „S Kačenkou po stopách sklářů“ 

 ve výši 600.000,- Kč,
– spolupráci na projektu interaktivní naučné stezky s pracovním názvem „Kačenčino pohádkové 

 putování přírodou“,
– pronájem pozemku parc. č. 2208/2 v k. ú. Deštné v O. h. o výměře 2011 m2 xxxx; roční 

 nájemné ve výši 400,- Kč/ha; nájemní smlouva bude uzavřena od 2. 4. 2010 na dobu 
 určitou do 1. 4. 2015,
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– udělení výjimky z územního plánu do 1000 m2 pro stavbu garáže na pozemku parc. č. 613 
 v k. ú. Deštné v O. h. včetně schválení dokumentace ke stavbě,

– změnu průběhu katastrální hranice vyvolané JPÚ v k. ú. Jedlová v O. h.: mezi k. ú. Jedlová 
 v O. h. a k. ú. Malý a Velký Uhřínov,

– dle zákona č. 563/1991 Sb. v platném znění § 9 odst. 3 písm. c) vedení účetnictví 
 ve zjednodušeném rozsahu příspěvkové organizaci ZŠ a MŠ Deštné v O. h., IČ 75015919 
 od 1. 1. 2010 s těmito podmínkami:

 • bude vedena analytická evidence k syntetickým účtům
 • bude vedena podrozvahová evidence
 • bude veden deník a hlavní kniha
 • podrozvahové účty budou vedeny v minimálním rozsahu:
  901 – Jiný drobný dlouhodobý nehmotný majetek
  902 – Jiný drobný hmotný majetek
  903 – Pronajatý majetek, majetek ve výpůjčce
  911 – Odepsané pohledávky
  961 – Krátkodobé podmíněné závazky z leasingových smluv
  962 – Dlouhodobé podmíněné závazky z leasingových smluv
– zaslání dopisu Krajskému úřadu Královéhradeckého kraje s připomínkami k návrhům 

 jízdních řádů na autobusové linky č. 111 a 331,
– plán společných zařízení JPÚ Jedlová v O. h.,
– opravu nejnutnějších míst na cestě z Jedlové v O. h. na Mnichovou (od konce asfaltové 

 cesty po č. e. 282), a to v max. výši 20.000,- Kč. 

Zastupitelstvo obce zamítlo:
– spolupráci na projektu „Návštěvnické centrum CHKO OH“ z fi nančních důvodů.

Zastupitelstvo obce uložilo:
– fi nančnímu výboru kontrolu majetku ZŠ a MŠ Deštné v O. h. navrženého k vyřazení. Poté, 

 nejdéle do 20. 4. 2010, vydání souhlasu s vyřazením.

V Deštném v Orlických horách dne 1. 4. 2010
Pozn. V důsledku zákona o ochraně osobních údajů neuvádíme, komu obec majetek prodává, pronajímá, s kým směňuje.

Příští zasedání se bude konat 17. 6. 2010 od 19 hod. v hasičské zbrojnici.

Všechny vlaky a autobusy v Královéhradeckém kraji budou zapojeny 
do jednotného dopravního integrovaného systému IREDO
V neděli 13. června dochází k významným změnám v meziměstské autobusové a vlako-

vé dopravě, která se dotkne celého území Královéhradeckého kraje. Do jednotného, neboli 
integrovaného dopravního systému budou nově zapojeni všichni dopravci zajišťující přepravu 
osob v kraji. Nastává tak sloučení všech dopravních služeb ve veřejné dopravě pod organi-
zátora veřejné dopravy - společnost OREDO, která pro kraj tuto činnost vykonává. Smyslem 
organizace je pozitivní dopad na návaznost a celkovou vzájemnou provázanost autobusových 
a vlakových spojů v Královéhradeckém kraji.
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Systém IREDO, neboli Integrovaná REgionální DOprava, byl prvně zaveden v roce 2005 
na Broumovsku a Hronovsku, od roku 2006 na Rychnovsku a ve východní části Hradecka. 
V roce 2008 na Červenokostelecku. V současnosti pracuje přibližně na 40 % území kraje.

Pojďme si prohlédnout výhody, které integrovaná doprava a její rozšíření občanům nabízí.

Přestupy bez dalšího placení
Od 13. června bude možné cestovat na jednu jízdenku po celém území Královéhradeckého 

kraje. Ta bude platná ve všech autobusech a vlacích na území regionu. I když budete muset 
přestupovat, již v místě odjezdu si zakoupíte jízdenku až do cíle vaší cesty. Rozhodující není 
ani to, zda budete přestupovat z autobusu na vlak nebo obráceně. Do systému IREDO jsou 
také zapojeni i oba drážní dopravci. Společnost VIAMONT a. s. a České dráhy a. s. České 
dráhy jako jediné nabízejí souběžně s tarifem IREDO také svůj vlastní tarif.

Vzájemná provázanost autobusů a vlaků v uzlových bodech a doprava v taktu
Samotný pojem „integrace“ má svůj původ v latině. Vyjadřuje spojitost nebo úplnost. A ani 

ve spojení s dopravou není význam tohoto slova jiný. Integrace dopravy, a nejen té regionální, 
je reakcí na poptávku zástupců Kraje. Vzhledem k tomu, že Kraj dopravní obslužnost platí, má 
zájem na úsporné, ale i efektivní veřejné dopravě. Na straně druhé refl ektuje zájem občanů, 
cestujících, pro které je cestování autobusem nebo vlakem důležité. Celkem přirozeně jdou 
požadavky těchto dvou skupin proti sobě. Nabídka veřejné dopravy v systému IREDO nebude 
nikdy schopna nabídnout podmínky cestování, které se vyrovnají cestě osobním automobilem 
(odjezd a příjezd přímo od domu, být naprostým pánem svého času).

Ano, autobus nebo vlak na vás nepočká, zdržíte-li se v práci. Taktéž v nich nepojede sami 
a možná budete nuceni i přestupovat. Ale cílem autorů dopravního systému, společnosti 
OREDO, je snaha o maximální provázanost jízdních řádů s důrazem na návaznost spojů, 
na které je nutno v uzlových bodech přestoupit. S tím souvisí i plánování dopravy v tzv. tak-
tu, kdy jsou odjezdy autobusu nebo vlaku, v systému IREDO, z dané zastávky, naplánovány 
v opakujícím se intervalu. Například každou druhou minutu po celé (5:02, 6:02, 7:02). Pro 
cestujícího to znamená, že nemusí nosit v hlavě obsáhlé tabulky jízdních řádů a i přesto ví,
kdy spoj ze zastávky odjíždí.

Chytré nasazení menších autobusů se odrazí ve zvýšení spojů
Snad posledním doposud nezmíněným rysem systému IREDO je zvýšení počtu spojů 

v dopoledních a večerních hodinách a o víkendech. Tento krok se však nemůže obejít bez 
odezvy v podobě nasazení menších autobusů. Zajištění dopravy v těchto málo frekventova-
ných časech velkými autobusy by nebylo ekonomické a takto postavený systém by se jistě po 
pár měsících provozu zhroutil. Do systému IREDO budou tedy nově ve větší míře nasazovány 
(samozřejmě tam, kde to je vhodné) vedle velkých autobusů i jejich menší „bráškové“. Ti se 
svou nižší spotřebou a nižší pořizovací cenou uspoří prostředky na provoz spojů v dopoled-
ních a večerních hodinách. Snahou společnosti OREDO je zajistit provoz autobusů a vlaků až 
do 23 hodiny.
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Pod pokličkou
Výše jsme se věnovali mnoha změnám v komfortu cestování z hlediska cestujících a jejich 

podrobnému vysvětlení. Integrace regionální dopravy na celém území Královéhradeckého kra-
je je ale náročným procesem, který má své nemalé nároky na autobusové a drážní dopravce 
zapojené do systému. Přeškolení řidičů a personálu na pokladnách, úprava odbavovacích sys-
témů, provedení změn v plánování turnusů pro řidiče, ale i zajištění výlepu nových jízdních 
řádů a tarifních map IREDO. Je toho zkrátka spousta, co se musí udělat, aby se v neděli 
13. června 2010 rozběhl nový systém naplno.

Jen stalý vývoj může zaručit dlouhodobý úspěch
Věříme, že po možných počátečních nedorozuměních, které se asi nevyhnou žádné změně, 

bude systém IREDO – integrovaná regionální doprava Královéhradeckého kraje – dobře plnit 
svůj účel, tedy sloužit cestujícím a refl ektovat jejich měnící se potřeby v cestování veřejnými 
dopravními prostředky.

P O Z O R
OD 13. ČERVNA 2010 DOCHÁZÍ K VÝZNAMNÝM ZMĚNÁM 

V ODJEZDOVÝCH ČASECH AUTOBUSŮ

Deštné v O. h. – Dobruška – Hradec Králové
v pracovní dny:  4:35 hod.; 5:35 hod.; 6:35 hod.; 11:35 hod.; 12:35 hod.; 14:35 hod.; 15:35 hod.;
 9:35 hod. jede pouze do Dobrušky, po té přestup do HK
víkendové spoje: v sobotu, v neděli a státem uznávané svátky - 9:35 hod.; 10:45 hod.; 

 11:35. hod.; 17:35 hod.
 pouze v neděli – 14:35 hod.; 16:20 hod.
Dobruška – Deštné v O. h.
v pracovní dny: 5:46 hod.; 6:52 hod. (nejede o prázdninách); 7:46 hod.; 9:46 hod.; 11:46 hod. 

 (jede i v sobotu); 13:46 hod.; 14:46 hod.; 15:46 hod. (jede i v sobotu); 
 17:46 hod.; 18:56 hod. (jede i v neděli)

víkendové spoje: 7:46 hod.; 9:44 hod.; 15:46 hod.; 22:40 hod. (jede pouze v neděli)

Deštné v O. h. – Nové Město n. M. – Náchod
v pracovní dny:  4:32 hod.; 5:32 hod.; 6:32 hod. (tento spoj pokračuje v době vyučování až do Náchoda); 

 9:32 hod.; 11:32 hod.; 12:28 hod.; 14:28 hod.; 15:28 hod.; 17:32 hod.
víkendové spoje: v sobotu, v neděli a státem uznávané svátky – 5:30 hod.; 9:30hod.; 

 13:30 hod.; 17:19 hod. (všechny spoje končí v Novém Městě n. M.)

Nové Město n. M. – Deštné v O. h.
v pracovní dny: 5:40 hod.; 6:50 hod. (nejede o prázdninách); 7:40 hod.; 9:40 hod.;

 11:40 hod.; 13:40 hod.; 14:40 hod.; 15:40 hod.; 17:40 hod.; 19:40 hod.
víkendové spoje: 7:40 hod.; 11:40 hod.; 15:40 hod.; 19:38 hod.
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Autobusem do Deštného v Orlických horách z:
Nového Města nad Metují, Na Rychtě:
v pracovní dny:  5:43 hod.; 6:53 hod.; 7:43 hod.; 9:43 hod.; 11:43 hod.; 13:43 hod.; 

 14:43 hod.; 15:43 hod.; 17:43 hod.; 19:43 hod.
víkendové spoje: 7:43 hod.; 11:43 hod.; 15:43 hod.; 19:43 hod.

Hradce Králové, Terminálu HD:
v pracovní dny: 8:35 hod.; 11:00 hod.; 12:35 hod.; 13:35 hod.; 14:55 hod.; 16:35 hod.; 

 18:10 hod.
víkendové spoje: 6:35 hod.; 8:35 hod.; 11:00 hod.(jen v sobotu); 14:35 hod. (jen v neděli 

 a ve svátek); 14:55 hod. (jen v sobotu); 18:10 hod. (jen v neděli a ve svá-
 tek); 18:35 hod. (jen v sobotu); 22:00 hod. (jen v neděli a 28. 9., nejede 
 o prázdninách a 26. 9.)

Dobrušky, Laichterova:
v pracovaní dny: 5:50 hod.; 6:54 hod.(nejede o prázdninách a od 27.10. do 29.10.); 

 7:50 hod. (jede o prázdninách a od 27.10. do 29.10.);  9:50 hod.; 
 11:50 hod.; 13:50 hod.; 14:50 hod.; 15:50 hod.; 17:50 hod.; 19:00 hod.

víkendové spoje: 7:50 hod.; 9:50 hod.; 11:50 hod. (jen v sobotu); 15:50 hod.;19:00 hod. 
 (jen v neděli a ve svátek); 19:50 hod. (jen v sobotu); 22:42 hod. 
 (jen v neděli a 28. 9., nejede o prázdninách a 26. 9.)

 SLEDUJTE NOVÉ JÍZDNÍ ŘÁDY, TOTO JE POUZE INFORMATIVNÍ !!!!!!!
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Volby do Poslanecké sněmovny Parlamentu ČR
proběhly 28. a 29. května. Své příznivce tu mělo 14 stran. 72,81% účast předčila očekávání 

volební komise. Nevídaný zájem byl o voličské průkazy i o přenosnou volební schránku. Bylo 
znát, že lidi mají zájem a chtějí vyjádřit svůj názor na současnou situaci. 

S převahou tu zvítězila ODS, která získala více jak čtvrtinu všech hlasů. Do čela žebříčku 
se podobně jako na jiných místech v republice dostala TOP 09. A ČSSD, která tu jindy mívala 
podobně hlasů jako ODS, se tentokrát musela spokojit s polovinou. 

A kolik že hlasů z 377 platných jednotlivé strany obdržely?
1. ODS 106 
2. TOP 09 65 
3. ČSSD 54 
4. Věci veřejné 51 
5. KSČM 30 
6. KDU-ČSL 20 
7. SPOZ 16 
8. SZ 12
9. Suverenita 8
10. Svobodní 8
11. DSSS 3
12. Občané 2 
13. Pravý blok 1
14. ČPS 1

LZ
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Z historie
K počátkům Ohnišova 
Středověké osidlování Orlických hor a jejích podhůří je v pozornosti badatelů již mno-

ho desetiletí a složitý proces kolonizace není stále uspokojivě osvětlen. Klíčovým obdo-
bím pro osidlování pohraničních hor je podle našich představ 13. století, období tzv. velké 
kolonizace.  A právě proto má každý nový archeologický nález z tohoto období mimořád-
ný význam, neboť archeologie doplňuje kusé historické zprávy. Jednou z lokalit v podhůří, 
kde již v minulosti byly zjištěny nálezy spadající do 13. století, je Ohnišov, okr. Rychnov 
nad Kněžnou, kde byla nalezena nejen keramika, ale i strusky, snad doklad metalurgie žele-
za či kovářské výroby (Benešová 1995, Sigl 1973, Podzimek 1977). Přítomnost obyvatel 
v dané lokalitě potvrdil i další nález.

Na parcele číslo 325/1 v katastru Ohnišov  byla zahájena stavba rodinného domu skrývkou 
ornice. Na takto skryté ploše se v podorničí podařilo zachytit sběrem množství drobných 
keramických zlomků. Ač se jednalo pouze o zlomkovitý materiál bez typických zástupců, 
bylo zřejmé, že keramický soubor obsahuje archaický středověký materiál 14., či dokonce 
13. století. Většina keramiky spadala až do 17. století. Místo nálezu bylo situováno poněkud 
překvapivě v mírně svažitém terénu na terase nad drobnou vodotečí v jižní části obce, dnes 
v podstatě na pokraji osídlené plochy v nadmořské výšce 482 – 484 m n. m.

S ohledem na význam nálezu byla po dohodě s majitelem plocha dále monitorována. Veš-
keré výkopové práce byly sledovány a dokumentovány archeologickým pracovištěm Muzea 
a galerie Orlických hor v Rychnově nad Kněžnou. Na ploše skrývky byl zachycen pouze 
jediný zahloubený objekt. Byla jím jáma oválného tvaru o rozměrech 230 cm x 80 cm.  

Výplň objektu tvořila v jižní části jámy žlutá jílovitá jemná hlína (vrstva 2) a v ní se nalé-
zalo několik skupin mazanice a zlomky uhlíků. Ta dílem nasedala na vrstvu 3 šedé barvy 
s drobty mazanice o velikosti do 3 mm. Vrstvy 3a a 3b byly malé a nevýrazné. Podloží tvořil 
rozpadlý slín. 

Keramický materiál obsahovala pouze vrstva 2. Bylo získáno pět zlomků keramiky, 
z toho dva typické. Jedná se o dva okraje hrnců staré slovanské tradice s výzdobou 
a v jednom případě s drážkou pro pokličku.    

Na základě těchto nálezů lze zkoumaný objekt datovat do druhé poloviny 13. století, 
tedy do období minimálně sto let před první historickou zmínkou o vsi.

Ve světle četných stavebních aktivit, které jsou i v horské oblasti intenzivně sledované, 
se doposud jeví osídlení ve 13. století pouze ostrůvkovité, a to v místech vybraných podle 
nám neznámého klíče dávnými kolonizátory. 

Vlastivědná tradice obce Val a Ohnišov považuje za strážnice, odkud se dávalo znamení 
ohněm (Hraše 1885). Od toho je také lidovou etymologií vysvětlován název obce. Doposud 
se nepodařilo nalézt žádné terénní stopy opevnění, které J. K. Hraše klade do prostoru 
mezi Valem a Ohnišovem. Jako pravděpodobnější se jeví spíše přítomnost řemesel pracu-
jících s ohněm. Může se jednat i o zpracování železné rudy z nedalekých ložisek.

Bohumír Dragoun
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Ze školy
Za starými pověstmi českými 
Využili jsme nabídky volných míst v autobuse a se svými třeťáky a čtvťáky jsme vyrazili 

do Prahy. Naplánovali jsme vlastivědnou exkurzi na Vyšehrad. Téma Starých pověstí českých děti 
zaujalo už v hodinách čtení a vlastivědy. Zároveň jsme při vycházce využili znalostí o románském 
a gotickém slohu. Počasí nám přálo a myslím, že se všem výlet líbil.

Nyní Vám nabízím k přečtení, co o návštěvě Vyšehradu napsala Anežka Klírová ze 4. ročníku.

25. 3. jsme se jeli do Prahy na Vyšehrad. Cestou jsme viděli rotundu sv. Martina. Potom jsme 
se šli podívat na hřiště, kde kromě prolézaček byly ze dřeva vyřezány fi gury ze Starých pověstí 
českých. Dostali jsme za úkol spočítat, kolik jich tam je. Byla tam Kazi, Teta a Libuše, také 
praotec Čech a Přemysl Oráč. Když jsme šli po vyšehradských hradbách, hledali jsme místo, 
odkud skočil Horymír na svém koni Šemíkovi do řeky Vltavy. K tomu nám zvony z chrámu hrály 
Smetanovu Vltavu.

Když jsme šli směrem ke hřbitovu, uviděli jsme, že je chrám sv. Petra a Pavla otevřen. Poti-
chu jsme si ho prohlíželi a David spustil alarm. Potom jsme zašli na vyšehradský hřbitov, kde 
byl pohřben například Bedřich Smetana. 

Zpátky jsme jeli metrem zase až na Černý most. Na nádraží jsme viděli holuby a koupila 
jsem si koblihu. Přišli jsme k našemu autobusu a nikdo tam ještě nebyl. Abychom nemuseli 
čekat, šli jsme ještě do McDonaldu. Bylo mi líto, že jsme se nestihli podívat na Staroměstský 
orloj. Taky mě mrzelo, že jsem někde zapomněla mikinu. V autobuse jsem se dobře bavila. 
Výlet byl hezký. Jana Rémišová, Anežka Klírová
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Velikonoční dílny 2010
Již tradičně se na naší škole konaly 31. března 2010 Velikonoční dílny a prodejní velikonoční 

výstava výrobků našich žáků. V 15 h se jarně vyzdobená škola otevřela pro své první veliko-
noční návštěvníky.

Každý si mohl vybrat podle svých zájmů. Některé hosty hned napoprvé zlákaly dobroty 
ve velikonoční kavárně, jiní se nejdříve pustili do různého tvoření. Modelovalo se z marcipáno-
vého těsta, malovaly se porcelánové hrnky nebo skleničky, vyráběly se velikonoční přáníčka, 
aranžovaly velikonoční dekorace. Menší děti si mohly vybarvit zvířátka ze samotvrdnoucí hmoty. 

Na své si přišli i ti, kteří si chtěli nějakou drobnost koupit. Na stolech hýřily barvami velikonoč-
ní zápichy, květiny, usmívali se velikonoční zajíčci, kuřátka i ovečky. Vše je zdokumentováno 
ve fotogalerii na stránkách školy.

Děkujeme všem, kteří se do naší školy přišli při této příležitosti podívat.
Vlasta Pacholíková

Vynášení Morany
Jako každoročně jsme se už chtěli zbavit zimy, a tak jsme se vypravili vyhodit symbolickou 

zimu – Moranu do potoka.
Ve středu 17. 4. jsme se sešli před školou. Doprovázeli nás i někteří rodiče. Počasí bylo 

vskutku jarní – teploučko, a tak se nám šlo s Moranou, kterou nesl pan ředitel, lehce a vesele.  
Když jsme dorazili na most u Horské služby, shodili jsme symbol zimy do rozvodněného poto-
ka. Plavala rychle pryč. Kde se zastavila? Kdo ví? Snad doplula až do moře. Učitelky MŠ
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Otevírání Zemské brány
V pátek 23. dubna 2010 se žáci 1. až 6. ročníku zúčastnili otevírání Zemské brány. Děti čeka-

lo soutěžní dopoledne na lučních a lesních plochách v okolí Orlické chaty. Samy si vyzkoušely 
nejen svou zručnost, ale i své vědomosti.

Naši školu reprezentovala 3 družstva, a to: Pijavice, Bobři 69 a Klíšťata.
Nevyhráli jsme, ale zúčastnili jsme se a neztratili.
Vyšlo nám krásné počasí a děti si den náramně užily.

Děkujeme organizátorům: AOPK ČR, Správa CHKO Orlické hory a Lesy ČR a těšíme se 
na přesrok. Jana Kapuciánová

Poslední divadlo
Dne 3. 5. 2010 jsme s dětmi navštívili počtvrté a naposledy v tomto školním roce Hradec 

Králové a Klicperovo divadlo.
Podle reakce mladých diváků bylo toto představení nejzdařilejší i přesto, že se jednalo 

o operu Suchého a Šlitra Dobře placená procházka. (Jazzová opera dvojice S + Š měla svou 
premiéru v divadle Semafor v roce 1965.) Osobité pojetí režiséra Radka Balaše žáky naší školy 
nadchlo. 

Připomínám, že jsme absolvovali 4 divadelní představení v průběhu školního roku 2009  
–  2010. Za kulturou s námi jezdili i místní občané. Dopravu zajišťoval pan Verner. Děkujeme.

Libuše Nedomlelová
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„Co vím o lese“ 
Týden lesů, vyhlášený letos na 10. až 16. 5., byl skvělou příležitostí pro práci s dětmi. A právě 

proto připravili zaměstnanci LS Rychnov nad Kněžnou na úterý 11. května již  II. ročník vědo-
mostní soutěže pro žáky 5. tříd základních škol s názvem „Co vím o lese“. Soutěže se zúčastnila 
tříčlenná družstva z 18 škol, která mají sídla v územním obvodu Lesní správy.

V letošním roce jsme za centrum dětského soutěžního klání zvolili nádherné prostředí Arche-
ologického skanzenu Villa Nova v Uhřínově pod Deštnou. Děti procházely asi 1,5 km dlouhou 
trasu, na které plnily 11 soutěžních úkolů a současně si musely všímat po trase označených 
dřevin a rostlin, které poznávaly. Na stanovištích děti určovaly živočichy a zvířata žijící v našich 
lesích, historické a současné pomůcky našich lesníků a dřevařů, mohly si vyzkoušet, jak se 
ve dvou řežou polena pilou kaprovkou nebo jak se staví milíř. 

A protože soutěž probíhala v archeologickém skanzenu, byla díky jeho pracovníkům první dvě 
a poslední stanoviště opravdu netradiční – děti si namlely mouku z obilí tak, jak to dělali naši 
předkové ve 12. století, tedy na kamenném mlýnku. Tuhle mouku děti opatrovaly po celou trasu 
soutěže a na závěr – na zmiňovaném posledním stanovišti – si z ní, pod dohledem pracovníků 
skanzenu, upekly placku v hliněné Chlebové peci. Pracovníci skanzenu – nadšení archeologové 
vedení Bohumírem Dragounem – ochotně a zasvěceně vyprávěli dětem o životě našich předků 
v historických venkovských staveních, vybudovaných tradičními a tehdy dostupnými způsoby.  

Všichni, jak pedagogický doprovod, tak děti, s napětím sledovali na tabuli přibývající výsledky 
jednotlivých družstev a své pořadí. Tři soutěžní hodiny uplynuly a pak už přišlo to nejdůležitější 
– vyhlášení výsledků. S úkoly se nejlépe vypořádalo družstvo ze ZŠ Voděrady, druzí byli žáci 
ze ZŠ Opočno a třetí místo patřilo dětem ze ZŠ Dobruška.  

Počasí naštěstí tomu dopoledni přálo, a tak nadšení soutěžících dětí, jejich radost ze získaných 
drobných cen, radost z pobytu v přírodě a snad i z možná nově nabytých vědomostí, slova uznání 
pedagogů – to vše bylo dostatečnou odměnou organizátorům, ale také povzbuzením do další 
práce s dětmi. Protože čas věnovaný dětem není nikdy ztracený.

Jana Jirková, Jana Trejtnarová, Jirka Beran
LS Rychnov nad Kněžnou  
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„Co vím o lese“ 2010
V úterý 11. 5. 2010 Lesy ČR uspořádaly již 2. ročník soutěže pro žáky 5. ročníků „Co víš o lese“.
Letošní ročník se konal v archeologickém středisku Villa Nova v Malém Uhřínově. Soutěžila 

tříčlenná družstva. 
V soutěži si žáci prověřili své vědomosti o lese (poznávání stromů, rostlin, zvířat, lesnického 

nářadí), ale také si vyzkoušeli svoji zručnost a důvtip. Letošní soutěž byla zaměřena na historii 
lesnictví.

Za naši školu soutěžili Honzík Ježek, Honzík Vančura a Dominik Hutař. V soutěži bylo 9 sta-
novišť -  mletí mouky, tkaní látky na stavu, poznávání rostlin, dřevin, zvěře, lesnických pomůcek 
a nářadí, řezání pilou kaprovkou, střelba ze vzduchovky, stavění milíře. Na závěr si z umleté 
mouky děti vypracovaly těsto a upekly placku. Z celkového počtu 18 škol se naši chlapci umís-
tili na 11. místě.  Také si prohlédli skanzen, kterým je provázel pan Dragoun. Pro zpestření 
a vyplnění volné chvíle si vyzkoušeli chůzi na chůdách. Všichni účastníci byli odměněni pěkný-
mi cenami a občerstvením.

Naši lesníci ve spolupráci s Muzeem v Deštném v O. h. a střediskem Villa Nova vše připravili 
dokonale, byli milí a přátelští. Všichni byli nadšeni a spokojeni. Díky organizátorům si tak děti 
mohly své vědomosti ověřit v praxi.

Všem moc děkujeme a přejeme jim mnoho úspěchů v jejich práci a těšíme se na další spo-
lupráci.    Lenka Hepnarová    

Exkurze na hvězdárně 
 Dne 14. dubna 2010 jsme se s žáky 5. – 9. třídy vydali do Hradce Králové na tamější 

hvězdárnu. Tématem byly Přeměny energie v přírodě. Druhý den dostaly děti za úkol napsat 
poznámku, která by zachycovala to, co je ve výkladu překvapilo nebo co si zapamatovaly jako 
pozoruhodnou informaci. I vy se z níže uvedených poznámek můžete dozvědět, o čem všem 
jsme si povídali.

– Jak vznikl uran
– Nejlepší byla tma s hvězdami
– Planety můžu na obloze vidět i bez dalekohledu
– Velký vůz má 3 různé názvy
– Větrné vrtule způsobují, že netopýři jsou dezorientovaní; i ostatní zvířata tím hlukem trpí
– Účinnost solárních panelů není příliš vysoká
– Kyvadlo se hýbe podle zemské osy
– Kyvadlo se pohybuje elipsovitě
– Pěkný byl model rakety  
– Černá díra byla nejzajímavější
– Ve Slunci je tma
– Zaujaly mě druhy získávání elektřiny
– Už poznám, kde je Malý vůz
– Skvělá byla místnost, kde jsme si ukazovali hvězdná znamení
– Na Venuši je teplota 460 °C 
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– Otáčející se hvězdná obloha byla nejlepší
– Zaujaly mě informace o geotermální energii
– Jak si můžeme vyrobit sami solární panely
– Jak pracují turbíny v elektrárnách
– Slunce je ze žhavých plynů
– Zaujal mě Orion na hvězdné obloze
– Vodní energie; nutnost zahřívání a ochlazování vody  
– Z komínů elektráren vychází pára, protože elektrárna potřebuje na chlazení hodně vody
– Sluneční paprsek propálí 30 cm
– Účinnost tepelné elektrárny není zas tak vysoká, ale je stálá 
– Velký vůz je součástí Medvědice shrnula Hana Pavlíčková

Mezinárodní den dětí na Orlici
1. června na MDD proběhl již druhý ročník oslav na hotelu Orlice. Protože od rána pršelo, 

přepravili jsme se i s dětmi na konečnou auty, řízenými jejich rodiči. Díky za to! Pan a paní 
Sakslovi nám poskytli azyl ve svém hotelu (pohoštění – svačina, oběd, svačina; vše zdarma). 
S děvčaty z 9. třídy ZŠ Lysá nad Labem připravili pro děti různé soutěže, kvízy, úkoly výtvarné, 
sportovní a taneční.

  Proběhla také paměťová soutěž v pexesu a hod míčkem na plyšáky. Každý si odnesl toho, 
kterého trefi l. Po dobrém obědě jsme ještě dostali domácí pečený jablečný koláč. To děti „udo-
lalo“. Ti nejmladší usínali u stolu, a tak jsme se rozhodli k návratu.

 Za pomoci rodičů jsme děti opět převezli z Orlice do školky. Tam některé odpočívaly a hrály 
si, než rodiče přišli.

I přes nepřízeň počasí to byl velmi pěkný, vydařený den. Děkujeme moc všem, kteří se 
na něm podíleli. Manželům Sakslovým, kuchařům, rodičům, kteří nás vozili, Švejdům za slad-
kosti. Veliké díky a možná zase za rok PÁ! Učitelky MŠ

Výlet do Častolovic
V rámci dopravní výchovy jsme se s rodiči a dětmi vypravili na výlet do Častolovic. Naším 

cílem byla jízda nejen autobusem, ale i vlakem. Některé děti jím jely poprvé. Také jsme chtěli 
navštívit malou ZOO a oboru. Trochu jsme zmokli, ale viděli jsme všechna zvířata a cesta 
vlakem se také vydařila. 

Velmi děkujeme rodičům a babičkám, kteří nám s dětmi na výletě pomohli. Spokojenost 
a rozzářené oči dětí byly pro nás největší odměnou. Jak hodnotí výlet rodiče a prarodiče? 
NAPÍŠETE NÁM? Učitelky MŠ

Juráška cup
V pátek 19. 3. 2010 jsme se zúčastnili již 2. ročníku lyžařských závodů družstev na chatě Juráška 

v Olešnici v Orlických horách. Letos byla účast hojná. Čtyřčlenná družstva tvořili 3 žáci + učitel.
Jel se obří slalom dvoukolově. Všechny časy se sčítaly. Za naši školu závodili Monika Rémi-

šová, Tomáš Pacholík, Láďa Štěpán a učitelka Lenka Hepnarová. Počasí bylo nádherné, sně-



14

hu hromada a nálada bojovná. Každé družstvo si určilo pořadí závodníků a startovali nejdříve 
první závodníci ze všech škol, pak druzí, třetí a nakonec učitelé. Bylo to velmi napínavé, mnozí 
závodníci závodili v závodních kombinézách a všichni to brali velmi vážně, i když legrace také 
byla. Naše družstvo se umístilo na 2. místě. Byli jsme nadšení. Vyhráli jsme pohár a drobné 
ceny. Ale hlavní cenou je celodenní lyžování zdarma pro celou školu právě na chatě Juráška. 
Letos jsme to už nevyužili, ale příští rok, jen co napadne sníh, tam zajedeme. 

Děkujeme pořadatelům, kteří závody skvěle připravili. Na závěr nám byl odměnou výborný 
oběd. Za rok opět na Jurášce. Horám zdar! Lenka Hepnarová  

Florbal 2010
26. 3. 2010 jsme se s žáky 7. - 9. ročníku zúčastnili mezinárodního turnaje (ZŠ z Polska) 

v Rokytnici v Orlických horách ve fl orbale. Turnaj byl velmi pěkný, přátelská atmosféra, chlapci 
bojovali, 1x remizovali a 1x vyhráli. Nakonec obsadili 5. místo. Lenka Hepnarová

Velký úspěch ZŠ a MŠ Deštné
Ve čtvrtek 8. 4. 2010 se konal v Dobrušce okresní přebor ve fl orbalu 1. – 5. tříd. Škoda, 

že se z této kategorie již dále nepostupuje. Reprezentanti školy totiž tento okresní přebor vyhráli, 
což je zatím největší úspěch školního fl orbalového družstva za celou dobu jeho trvání. 

Několik slov k samotnému turnaji. Pořadatelem soutěže byla ZŠ Františka Kupky Dobruška. 
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Účastnilo se 5 škol: ZŠ Javornická Rychnov nad Kněžnou, ZŠ Františka Kupky Dobruška, ZŠ 
Rokytnice, ZŠ Kvasiny a naše škola. Hrálo se systémem každý s každým 2 x 10 minut. Základ 
družstva tvoří 5 hráčů – brankář a 4 hráči v poli. V průběhu zápasu je možné hráče střídat. 
Pouze v této kategorii mohou hrát společně chlapci i dívky. 

Družstvo tvořilo těchto 12 hráčů: Denisa Štěpová, Diana Veselá, Kristýna Fidlerová, Jakub 
Hájek, Tomáš Feichtinger, Michal Bural, Pavel Štěp, David Štěp, Karel Zachariáš, Dominik 
Hutař, Mikuláš Pohl a kapitán Jan Ježek.

První zápas jsme odehráli se ZŠ Dobruška (velký favorit). Vůbec poprvé v historii, a bylo to 
zřejmě klíčové utkání, jsme je porazili 9:5. Dále jsme vyhráli s Kvasinami 6:2, Rokytnicí 4:1. 
Nejtěžší zápas byl se ZŠ RK Javornická, kde stav po poločase byl 0:0, nakonec jsme zvítězili 
těsně 2:1. Zde je třeba ještě podotknout, že větší školy mohou dát dohromady družstvo z jed-
noho ročníku. To bohužel v naší škole nejde. My pracujeme s celým 1. stupněm, což znamená, 
že hrajeme a dále hrát budeme proti starším hráčům. Poděkování patří všem dětem, které 
dosáhly tohoto úspěchu, a věřím, že je to bude i nadále motivovat a že budou příkladem pro 
ostatní, protože vědí, že když se chce, tak to jde.

     Závěrem zvláštní poděkování pro Kubu Hájka, který byl brankářem družstva, a Honzu 
Ježka, nejlepšího střelce turnaje (13 gólů) a našeho nejlepšího hráče. Doufáme, že v příštím 
roce navážeme na tento vynikající úspěch, a to v kategoriích 1. – 5. třída a 6. – 7. třída chlapci.
 Karel Zachariáš, trenér

Poděkování patří také trenérovi Karlovi, který se dětem ve fl orbalovém oddíle věnuje 
již několik let.

Povedené poznámky do žákovských knížek
• Vědomosti Vašeho syna jsou natolik nedostatečné, že sám nevím, co s tím.
• Dává mně 20 Kč s tím, že Armáda spásy je daleko.
• Má fyziku tak ráda, že si skládá vzorečky do obalu žákovské knížky. Bohužel tak činí 

 při písemce.
• Žák má velmi dobrý průměrný prospěch.
• Bije spolužačku deštníkem, ač není jeho.
• Zasadil spolužáka Kořínka do květináče.
• Na školních závodech úmyslně běžel pomalu, aby podle svého tvrzení získal čas. 

vybráno z internetu

Z kultury
Loučení se zimou - Rampušák 2010 
  V sobotu 13. března 2010 se v Deštném v Orlických horách konala významná akce uspořá-

daná fi rmou SPORTprofi  s. r. o. LOUČENÍ SE ZIMOU – RAMPUŠÁK 2010. Nejdříve přítomné 
diváky z mobilního podia na „velkém parkovišti“ přivítali moderátoři celé akce Martin Dejdar 
a Petr Vacek, diváky seznámili s programem a s tím, co je čeká v průběhu sobotního odpo-
ledne až do večerních hodin. Po úvodu se na určitý čas vše z „velkého parkoviště“ přeneslo 
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na sjezdovku v areálu Marta II. a lyžařské školy. Tato sjezdovka se proměnila na „pohádkovou 
sjezdovku“, kde lyžařská škola připravila soutěže pro děti v maskách na lyžích, ale i bez. Děti se 
tady setkaly s pohádkovými bytostmi z „Kačenčiny pohádkové říše“ a plnily různé úkoly. Cenou 
za jejich splnění byla sladká odměna… Potom patřila sjezdovka lyžařské škole, která připravila 
skvělou lyžařskou exhibici, kdy instruktoři na závěr předvedli i svoji „zlatou jízdu“. A potom 
nastal čas, kdy ze sjezdovky sjížděl zimní vládce Orlických hor Rampušák se svoji družinou 
masek. Princezna Kačenka tentokrát čekala na Rampušáka pod sjezdovkou, kde ho po sjezdu 
uvítala a společně se s družinou masek vydali na podium velkého parkoviště, kde Rampušák 
pronesl svůj proslov k přítomným divákům, jichž se sešlo více jak tisícovka. Poté předal vládu 
na jaro, léto až do podzimu princezně Kačence, patronce a vládkyni Orlických hor. 

Akce byla velice zdařilá a program moderovaný Martinem Dejdarem a Petrem Vackem při-
lákal mnoho diváků. Velké parkoviště bylo zaplněno stánky se zbožím, občerstvením všeho 
druhu a atrakcemi pro děti. Na mobilním podiu ve skvělém zábavném programu k zakončení 
lyžařské sezóny v Deštném v Orlických horách vystoupilo mnoho účinkujících: MAXIM TUR-
BULENC * Václav UPÍR KREJČÍ * BONY-M - rivers * KATAPULT.  Vrcholem akce byla osobní 
přítomnost OZZÁKA a křest piva OZZOBÍR. Provedl jej osobně Ozzák. Program a celá akce 
se skvěle vydařily. Jen nepřálo počasí. A na závěr, kdy vrcholem k zakončení měl být velký 
ohňostroj, který určitě byl úžasný, jsme viděli víceméně jen mlhu, ale tu nejbarevnější mlhu 
na světě… Ještě doplním slovy moderátora Petra Vacka: „To je jako v Rákosníčkovi - Za mlhou 
hustou tak, že by se dala krájet, si každý z Vás může představit ten nejkrásnější ohňostroj 
na světě…“ 

Nezbývá než poděkovat organizátorům za uspořádání této zdařilé akce a za výborné sobotní 
odpoledne i podvečer.  JaK.
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Dětský karneval
V březnu uspořádaly členky SRPDŠ v hotelu Deštné (Národní dům) karneval. Převlékly se 

za klauny a docela jim to slušelo. Co myslíte? 

Kromě nich se po celé odpoledne dětem věnoval Vlasta Španiel se svojí skupinou Trio Rio. 
Byli skvělí! Pro děti připravili úžasný program. Během soutěží si nejen děti zpívaly a tancovaly 
na osvědčené písničky Dády, Maxíků, Jitky Molavcový, Jardy Uhlíře a dalších. 

Odpoledne se určitě vydařilo. Bavili se i rodiče a všichni si užili mnoho legrace. 
Děkujeme personálu hotelu za umožnění akce. SRDPŠ při ZŠ Deštné v O. h.

Divadelní maškarní ples 26. 3. 2010
Rok se s rokem sešel a byl tu opět náš divadelní maškarní ples, v pořadí již desátý, 

a „maškarní“, to k divadelním komediantům patří. Ples se opravdu velice vydařil, atmosféra 
byla skvělá. Všichni jeho účastníci (bylo jich víc jak 130 a v maskách na devadesát) se výborně 
bavili. Poděkování patří hudbě JK BAND Jiřího Kárníka z Ohnišova, která to pěkně roztáčela... 
Celou zábavu doplnilo SKVĚLÉ vystoupení „BŘIŠNÍCH TANEČNIC“ a ukázky tanců v podání 
TK AKCENT z Dobrušky. Velké poděkování patří i vedení horské chaty JEDLOVÁ. Bylo nám 
umožněno uspořádat divadelní ples v příjemných prostorách chaty, kde bylo postaráno o per-
fektní občerstvení i obsluhu. Náš Divadelní spolek KAČENKA velice děkuje všem sponzorům 
za ceny do tomboly. Nezbývá než poděkovat i všem hostům plesu a hlavně těm v maskách 
za účast. Těšíme se na viděnou při „DIVADELNÍM MAŠKARNÍM PLESE 2011“. 
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Skvělou atmosféru plesu Vám přiblíží několik fot, které najdete na webu DS Kačenka 
www.dskacenka.cz – odkaz „fotogalerie“.

Za DS Kačenka JaK.

Čarodějnice
Duben končí! Je to sen? Poletíme opět ven! Vem si svoje koště, drahá, dnešní noc 

bude krásně vlahá. Vem si koště, přidej plyn! Přidej se k nám, ostatním!
Výzva byla vyslyšena.
Vždyť od středověku se věřilo, že o Filipojakubské noci mají nečisté síly větší moc než jindy. 

Víra v ně je stará jako lidstvo samo. Postupem času se proměnila v pověru, že ďábel svoji moc 
na zemi uplatňuje prostřednictvím lidí – čarodějnic a čarodějů. Zvláště staré ženy s ďábelským 
znamínkem (pihami, bradavicí, jizvou) byly často podezřívány ze spojení s ďáblem. Lidé věřili, 
že v povětří poletují čarodějnice, které se slétají na sabat. Báli se jejich uhranutí, bránili řadou 
triků. Marně.

A tak koncem dubna, jak se praví, všechny ženské svátek slaví. Podle staré tradice zapalují 
hranice. A než nastoupí vládu květen, prolétnou se ladně světem.  

Ne jinak tomu je i u nás. Také se zapaluje hranice, ale před tím projde za zvuku hudby 
průvod malých i velkých čarodějnic a dalších příznivců od školy ke sjezdovce Marta II., 
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kde už na ně čekají další kolegyně, aby společně vyčkali zapálení ohně. Tento čas je vyplněn 
spoustou soutěží. Vyvrcholením pak bývá volba „Miss čarodějnice“ ve všech mladších kategoriích 
a „Miss čarodějnice – putovní“ v nejstarší kategorii. Vítězka je vždy překvapením, neboť není 
nikdy dopředu známo složení poroty. Porotci jsou vybíráni tajně. Díky letošní vítězce Lence, 
je možné tuto putovní trofej zhlédnout na obecním úřadě. Možná vás to naladí a příští rok se 
také přidáte. SRPDŠ při ZŠ Deštné v O. h., foto JaK.

Obecní úřad v Deštném v Orlických horách eviduje zájemce na jedno ze sobotních 
představení muzikálu DONAHA.

Předpokládaný termín zájezdu do Divadla na Vinohradech je jaro 2011.
Přestože se zdá být termín zatím vzdálený, vzhledem k počtu objednaných lístků je potřeba 

nahlásit se zavčasu. Proto neváhejte a hlaste se!

Pouť
Letošní pouť připadne na 24. července 2010. S róbou si nemusíte dělat starosti, ale zalistujte 

v kuchařkách, protože jsme na vás vymysleli soutěž „O nejlepší buchtu“!
A kde že to bude? Aby nás počasí nezaskočilo, tak radši v Hotelu Deštné (Národní dům). 
Ale potřebné podrobnosti se dozvíte včas z plakátů. AK a LZ
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Název projektu: Polské fi lmové večery
Číslo projektu: CZ.3.22/3.3.02/09.01140

Sledujte plakátky a přijďte se podívat na stále probíhající promítání v rámci projektu 
Polské fi lmové večery.

Pozvánka na Tavení skla dřevem
Deštné v Orlických horách se může pochlubit velmi zajímavou a evropsky unikátní akcí. 

Tou je Tavení skla dřevem, které se již takřka dvě desetiletí koná v Deštném. Jak již název 
napovídá, jedná se o jakýsi návrat do minulosti, kdy na Orlických horách dýmaly sklářské pece 
a sláva orlického skla nebyla ještě zapomenutá.  

Letošní ročník je spojen s význam-
ným sklářským výročím. Je to právě sto 
let, kdy v poslední sklárně na naší stra-
ně hor vyhasla poslední sklářská pec. 
Sklárna v Deštném – Zákoutí nesoucí 
jméno Karolina byla uzavřena a tím 
skončila sklářská sláva. A právě o ní 
a lidském umu je Tavení skla dřevem. 
Mistři skláři z Nového Boru a okolí, pod 
přísným okem huťmistra Zdeňka Andre-
se, dají život sklářské peci Magdaléně. 
Rok odpočívající pec musí dosáhnout 
teploty přes 1 200 °C a to není jen tak 

jednoduchá věc. Topiči se pěkně zapotí 
a pec spolyká nějaký ten kubík dřeva. 

Utavená sklovina a ruce sklářů pak 
vdechnou hmotě život a před zraky 
diváků vznikají malé zázraky. Kdo je 
chce spatřit na vlastní oči, ať přijde ve 
dnech 6. – 8. srpna k peci Magdaléna 
do Deštného v Orlických horách.

 Bohumír Dragoun

Evropská unie, Evropský 
fond pro regionální rozvoj, 
Překrečujeme hranice

Projekt je spolufi nancován 
z prostředků ERDF prostřednictvím 
Euroregionu Glacensis
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Do pohádkového lesa o Kačenčině loučení s létem se budeme moci 
vydat 4. září 2010 

ve 13 hodin od penzionu Kristýna.
Těší se na Vás nejen 
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Výlet pro seniory
Jako každým rokem i letos byla uspořádána akce pro dříve narozené. Místo obvyklého 

posezení a přejídání se v některém zdejším zařízení vedení naší obce připravilo pro seniory 
na 3. června letošního roku krásný výlet.  

Ráno jsme se sešli u Národního domu a autobusem, který řídil zkušený a na nás velmi milý 
pan Petr Verner, jsme vyrazili do světa. Po nástupu nás čekalo velice milé překvapení v podobě 

balíčku (chléb s velkým kuřecím řízkem a jablko). Velice nás to potěšilo i pobavilo. Připadali 
jsme si jako děti na školním výletě.

První zastávka byla na okraji Hořic, u prodejny „Hořických trubiček“. Většina z nás nakoupila 
plnou tašku těchto dobrot, aby bylo doma co mlsat. Potom jsme odjeli na prohlídku města. Paní 
Zábranská objednala průvodce, který nás městem a jeho památkami provedl. Dalším cílem byl 
zámek Hrádek u Nechanic. Prohlídkou byli všichni účastníci zájezdu nadšeni. Plusem pro nás, 
méně zdatné, byla přítomnost autobusu, ve kterém jsme si mohli, když bylo třeba, odpočinout.

Zlatým hřebem výletu byla večeře v zájezdní restauraci „U Rychtáře“ v Novém Městě 
u Chlumce nad Cidlinou. Přejedeni, příjemně unaveni a hlavně velice spokojeni jsme dorazili 
domů.

Velký dík patří organizátorům této vydařené akce, 
paní starostce ALENĚ KŘÍŽOVÉ a LENCE ZÁBRANSKÉ. 
Těšíme se na příští rok!                                                                           Mgr. Eva Rudzinská
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BABKY, DĚDCI, ROMÁNEK,
HURÁ JEDEM NA ZÁMEK. 
PŘIVÍTÁNÍ, ŘÍZEK, JABKO, 
DO HOŘIC JE NEDALEKO.

ZA VOLANT SI VERNER ČUP,
NA MÍSTĚ JSME COBY DUP

A HNED FOFREM NA NÁKUP!
SOCHY, KOSTEL A VRŠÍČEK,
PAK JEDEME NA ZÁMEČEK.
TO JE KRÁSA, TO JE KRÁSA,

BŘÍŠKO ALE HLAD NÁM HLÁSÁ.
KAŽDÝ FUNÍ PŘEJEDEN,

VYDAŘIL SE NÁM TEN DEN!
BUDEM ZPÍVAT, BUDEM PĚT,

ZA CHVILKU JSME DOMA ZPĚT.
STAROSTKA NÁM DIRIGUJE,
JAK SE ČESKY PÍSEŇ PĚJE.
ANČA S TONKOU NEDBAJÍ,

SLOVENSKY SI NOTUJÍ.
JEŠTĚ, LENKO, DÍKY MOC,

POPŘÁLI JSME DOBROU NOC.

Spokojená účastnice zájezdu
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Odevšad
Společenská kronika
Ani tentokrát tu nenajdete všechny oslavence. Ne všichni si přejí být ve společenské 

kronice uveřejněni.

V měsíci dubnu, květnu a červnu oslavili či oslaví:
50.: Tibor Kara
55.: Marie Karbanová, Arpád Lörincz
60.: Jiří Švejda
80:  Marie Budišová, Jan Abel
85.: Ludmila Kozlová
95.: Jan Hlaváček
Všem oslavencům srdečně blahopřejeme!

Narodili se:
Štěpán Krejčí
Matěj František Beran
Jan Bartheldy 
Přejeme maličkým, aby vyrůstali ke spokojenosti a lásce svých rodičů.

Loučíme se  zemřelými:
Jiřím Hartmanem
Martou Pohlovou
Čest jejich památce!

Víte, že …
– 26. června budeme vítat 5 nových občánků? A zdá se, že na podzim dalších 5!
– v knihovně je nové čtení? Z dobrušské knihovny jsme si půjčili 160 knížek různých žánrů.
– vyšlo další číslo sezónních turistických novin? „Kačenka 2010“ je k dostání zdarma na OÚ, 

 v prodejně suvenýrů, v IC a u některých ubytovatelů.
– obec má nový suvenýr? Je to odznak se znakem obce. Koupit si ho můžete na OÚ, 

 v prodejně suvenýrů a IC.
– se nikdo z vás nezúčastnil soutěže z minulého čísla? Že byste si Šerlichem nebyli jisti?
– 14. května proběhlo povinné očkování psů? Ačkoliv sem MVDr. Šedivý pravidelně zajíždí, 

 trendem posledních let je dojíždět se svými mazlíčky do vzdálenějších ordinací, a tak této 
 služby využilo pouze 15 majitelů pejsků. 

– svoz nebezpečného odpadu je žádaný? Proto jsme zkusili zajistit další stanoviště 
 a osvědčilo se. 

– v posledním květnovém týdnu proběhla jarní deratizace kanalizační sítě?
– dobrušské kino je teď mimo provoz, protože je přestavováno na moderní multifunkční 

 zařízení? Jak se to celé podařilo, budeme moci posoudit už na podzim.
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– jsme měli v plánu podzimní zájezd do dalšího z pražských divadel? Jenže! Zjara program 
 většiny z nich ještě nebyl znám a pak, když už byl, sobotní představení byla zadána. 
 Nenechali jsme se však odradit a poslali objednávku do Divadla na Vinohradech. Jsme 
 v pořadí a mělo by se na nás dostat za rok!

– zapojili jsme se do sbírky použitého ošacení? Po dvě středeční odpoledne ho bylo možné 
 přinést do čp. 126, bývalé Mixmódy.

– snažili jsme se pomoci postiženým letošními povodněmi? Z vlastní iniciativy a prostřednic-
 tvím rychnovského červeného kříže.  

Další soutěž o ceny
Víte, jaké příjmení se v evidenci obyvatel obce Deštné v O. h. vyskytuje nejčastěji? 
Svůj tip vhoďte do schránky (označené „anketa“) umístěné v chodbě obecního úřadu. Tím se 

zapojíte do soutěže o ceny, která končí 15. 8. 2010. Nezapomeňte uvést své jméno a adresu.
(soutěže se samozřejmě neúčastní členové Redakční rady ani jejich příbuzní)

Ne náhodou jsme se 1. června vydaly z Deštného do Mokrého?! 
Nebylo to proto, že bychom v tom letošním deštivém počasí hledaly příznačný původ 

názvu obcí, ale zajímala nás knihovna U Mokřiny a hlavně výstava zpravodajů Rychnovska. 
Deštník jsme totiž přihlásily do soutěže zpravodajů a byly jsme zvědavy, jak asi mezi 33 přihlá-
šenými obstojí! Výsledek se ale dozvíme až 24. června při vyhlášení a vy podrobněji v příštím 
čísle Deštníku.  

Hlasovat pro něj můžete do 22. 6. 2010 na: 
webových stránkách Rychnovského deníku – rychnovsky.denik.cz nebo přímo na tomto 

odkazu – www.opocno.cz/zpravodaje                                                                            LZ a AK
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Červený kříž nám napsal
Četli jsme na netu, že nebyl o humanitární pomoc v postižených oblastech zájem. Pokud 

pomáháte s Červeným křížem, dostane se vždy pomoc tam, kde je využita. Tím, že Český 
červený kříž má oblastní spolky v každém okrese po celé republice, je zajištěno vždy správ-
né nasměrování a má výhodu oproti ostatním humanitárním organizacím. Nedopravujeme do 
plných skladů, ale tam, kde je nedostatek. Naší velkou snahou je dopravit co nejdříve a přímo 
občanovi. Oblastní spolek Rychnov nad Kněžnou

Hasiči
Výjezdy v roce 2010
5. 3. 2010 jednotka provedla likvidaci ropné skvrny na komunikaci v prostoru benzínové 

čerpací stanice v Deštném v Orlických horách. 
10. 3. 2010 byla ve 14.10 h jednotka povolána k požáru zemědělské usedlosti. Jednalo se 

o objekt o půdorysných rozměrech cca 30 x 15 m. V době příjezdu první jednotky na místo 
události hořelo pod střechou na celé ploše půdy. Na likvidaci požáru bylo nasazeno 8 C prou-
dů. Hasiči zasahovali za ztížených klimatických podmínek v dýchací technice. Z hořící budovy 
se podařilo vynést tlakovou nádobu s 10 kg PB, několik kanystrů s pohonnými hmotami, část 
nábytku a vybavení z přízemí, doklady a předměty osobní potřeby uživatele usedlosti. Z chléva 
byla vyvedena dvě prasata a čtyři ovce. Tři ovce bohužel nepřežily. Jedno z prasat muselo být 
v průběhu hasebního zásahu utraceno. Celkově zde zasahovalo devět jednotek. 

29. 3. 2010 jednotka provedla čerpání vody ze zatopeného sklepa v objektu fi rmy RKR 
v Jedlové. 

K požáru osobního vozu vyjeli hasiči z Deštného a Dobrušky dne 5. 4. 2010 v 5.15 h ráno. 
Auto začalo hořet po nárazu do mostku. Událost proběhla bez zranění. Spolupracovali jsme 
s Policií ČR. 

Dne 24. 4. 2010 v 21.25 h byla jednotka povolána k požáru rekreačního objektu. Hořela stře-
cha v hřebenové části u komínového tělesa. Na likvidaci byl nasazen jeden vysokotlaký proud. 
Déle hasiči provedli likvidaci hořících sazí v komínovém tělese za pomoci výškové techniky 
HZS Rychnov n. Kněžnou. 

Dne 28. 4. 2010 vyjela jednotka k požáru do Jedlové v Deštném. Průzkumem bylo zjištěno, 
že hoří hráň palivového dřeva, pravděpodobně chytla od zapáleného ohniště v její blízkosti. 
Jednotka provedla lokalizaci a poté rozebírání hráně a její postupné dohašení jedním prou-
dem C. Rozloha požářiště byla asi 2 x 2 m. výbor SDH

Hasičská soutěž
Dne 15. května se jako každý rok konalo základní kolo soutěže v požárním sportu družstev 

SDH 14. a 15. okrsku okresu Rychnov nad Kněžnou. Jelikož jsme se ujali pořádání této sou-
těže, konala se u nás v Deštném. 

Dlouho jsme přemýšleli, na kterém místě by se soutěž mohla konat. Naposledy se vše ode-
hrávalo na poli za hotelem Deštné, což nebylo zrovna ideální. Nakonec jsme byli moc rádi, 
když jsme se dohodli s deštenským fotbalovým oddílem a k uskutečnění soutěže mohli využít 
fotbalové hřiště a přilehlé prostory. 
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Celá soutěž se skládá ze dvou disciplín, ze štafety 4 x 100 metrů a požárního útoku. Obě 
disciplíny se naštěstí mohly odehrát na samotném fotbalovém hřišti, které je skvěle upravené 
a pro náš sport ideální. Soutěže se zúčastnilo celkem 18 družstev, z toho 10 družstev v katego-
rii mužů do 35 let, 5 družstev v kategorii nad 35 let a 3 družstva žen. Nám se podařilo postavit 
dvě družstva mužů, do 35 let a nad 35 let. Naše hasičky se bohužel zúčastnit nemohly.  

Umístění v obou disciplínách se sčítala a po skvělém výkonu nakonec vyhrálo, v kategorii 
mužů do 35 let, družstvo z SDH Sněžné, druhé skončilo SDH Ohnišov a třetí místo obsadi-
lo SDH Bystré v O. h. Naše družstvo skončilo celkově na desátém místě. V kategorii mužů 
nad 35 let se započítával pouze čas z požárního útoku, jelikož tito pánové štafetu neběhají. 
Na prvním místě se umístilo družstvo z Olešnice v O. h., druhé místo vybojovalo SDH Bohdašín 
a na skvělém třetím místě nakonec skončilo naše družstvo, o které se však dělilo s hasiči z Provozu. 
Ti totiž měli nachlup stejný čas. Ženám se také počítal pouze čas z požárního útoku a první 
místo vyhrály ženy z Olešnice v O. h., druhé byly hasičky z Dobřan a třetí z Bohdašína.

Nakonec se samozřejmě sluší poděkovat, a to zvláště zdejšímu fotbalovému oddílu 
za umožnění konání soutěže na hřišti. Poděkovat musíme také Obci Deštné a především paní 
starostce samotné, která s námi vydržela po celý den. Panu Karbanovi st., jenž se výborně 
postaral o ozvučení soutěže, nafotil mnoho situací a natočil na kameru krásné záběry. Určitě 
musíme poděkovat také všem členům našeho sboru, kteří věnovali mnoho času a úsilí přípra-
vám a samotnému konání soutěže. Soutěž se celkově velmi vydařila. Počasí, které nás letos 
všechny trápí, nám také přálo a stojí za zmínku poděkování od velitele sousedního 15. okrsku 
za technicky bezchybný chod soutěže a za výborné občerstvení. 

Snad příště přijde více diváků, fandů, kteří nám trochu chyběli.   SDH, foto JaK.

Dokončení hry Plamen 2009 – 2010
Ve dnech 21. – 23. května 2010 se v Ještěticích konala celostátní hra Plamen, jíž jsme se 

zúčastnili v kategorii starší družstvo. 
V pátek odpoledne jsme odjížděli od hasičské zbrojnice kolem 16. hodiny. Když jsme při-

jeli na místo, zjistili jsme, že pole, na kterém máme stanovat, je celé podmáčené a na mís-
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to určené ke stavění stanu naše auto 
musel odtáhnout traktor – zdaleka jsme 
nebyli jediní. Když jsme měli postavený 
stan, už jsme jen čekali na příjezd pol-
ní kuchyně, která se o nás měla starat 
celý víkend. Zabydleli jsme se a vyhlíželi 
večeři. Měli jsme dobrou horkou polévku,
to se hodilo na zahřátí před spaním.

Sobota ráno – děti už byly nedočkavé a 
od pěti hodin štěbetaly ve stanu. Hned po 
snídani byl nástup, kde nám rozdali startovní 
čísla a pokyny pro závod. Začali jsme požár-

ním útokem CTIF. První pokus nebyl zrovna úspěšný. Ani jsme se nestihli rozhlédnout a šlo se na 
pokus druhý, který se nám povedl, a tak jsme skončili na krásném druhém místě. Dále byl na řadě 
požární útok, ve kterém jsme oproti dalším družstvům velmi slabí. První pokus se nám vcelku zdařil, 
ale nešla časomíra, tak jsme ho museli opakovat. Celkově jsme útok provedli jako patnáctý. Vrátili jsme 
se hladoví ke stanům na oběd, byla polévka a rajská omáčka s knedlíkem. Poté jsme šli splnit ještě 
jednu disciplínu, a to štafetu 4x60 m. Mohlo to být trochu lepší, protože jsme byli na jedenáctém místě. 
Odpoledne jsme odpočívali u stanu, počasí nám prozatím přálo. V podvečer nás čekal ještě první 
pokus ve štafetě CTIF, ten jsme zvládli na desáté místo. V sobotu večer jsme si dali řízek s bramborem 
a vyrazili na diskotéku, ze které jsme se museli včas vrátit, protože nás ještě v neděli ráno čekaly další 
disciplíny.

Neděle ráno – hned po snídani jsme si vzali všechny potřebné věci na štafetu CTIF a štafetu 
dvojic a vyrazili jsme na hřiště dokončit letošní okresní kolo hry Plamen. Ve štafetě dvojic jsme 
skončili na pěkném šestém místě. Škoda jen, že jsme na podzim na závodě požární všestran-
nosti skončili až na místě sedmnáctém, protože nám to pokazí celkové vyhodnocení. Vrátili 
jsme se ke stanům na oběd a zabalili si věci. Už nás čekalo jen vyhlášení výsledků.

Celkově jsme skončili na krásném 9. místě z 24 družstev. Věříme, že v příštím roce to bude 
určitě ještě lepší!  E. Š.

Z osvědčených receptů
Zapečené jahody
500 g rozpůlených jahod
40 g krupicového cukru
2 lžičky kukuřičného škrobu
Promícháme a dáme do zapékací mísy.
2 bílky
110 g krupicového cukru
1 lžíce kukuřičného škrobu
Ušleháme tuhý sníh. Lžící hotový sníh rozdělíme na jahody a zapékáme v troubě 150 °C 

asi 40 min. Podáváme se šlehačkou.
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Grilovaná žebra (plátky krkovice)
2 kg nasekaných vepřových žeber
vývar
1 svazek nasekané jarní cibulky
nové koření
Troubu předehřejeme na 150 °C. Do pekáče dáme cibulku, nové koření a žebírka zalijeme 

vývarem tak, aby byla potopená. Pečeme 2 h, pak slijeme vývar.
Marináda: 3 stroužky česneku
 3 chilli papričky
 3 cm čerstvého zázvoru (může být sušený)
 citronová šťáva
 6 snítek tymiánu
 3 lžičky rozdrceného hřebíčku
 3 lžičky nového koření
 3 lžíce tmavého cukru
 4 lžíce oleje
 sůl
 125 ml vývaru
Vše rozmixujeme. Potřeme žebra a necháme 30 min marinovat. Poté grilujeme.

Dobrou chuť Vám přeje Míla Karová!

Babiččiny dobré rady
Vláčnější a jemnější drobenkový koláč 
Ještě teplý tvarohový koláč s drobenkou hned po vyjmutí z trouby přelijte několika lžičkami 

smetany. Tak bude chutnější a vydrží déle čerstvý. Vyjde to i s rozpuštěným máslem.

Odpalované těsto se lépe rozetře 
Pokud chcete péct řezy z odpalovaného těsta, je dobré si stěrku na roztírání těsta nejdříve 

namočit ve studené vodě. Odpalované těsto se pak na ni nelepí a dobře se rozetře.

Zeleninové saláty ozdobte krutonky 
Jednoduchý salát můžete ozvláštnit opečenými krutonky. Z plátků chleba, nejlépe tmavého 

toustového, si nakrájejte malé kostičky nebo formičkou vytvořte různé tvary a kousky chleba 
pak opečte dozlatova na rozehřátém olivovém oleji. Promíchejte s najemno posekanou petržel-
kou a přidejte do salátu.

Proti popraskání 
Aby například třešně či švestky při zavařování nepopraskaly, propíchněte je a teprve potom 

je vkládejte do sklenic. Plody tímto způsobem také lépe vstřebají sladký nálev.
vybráno z internetu

❖ ❖ ❖ ❖
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Švédské kapky 
Tyto kapky se staly v druhé polovině minulého století univerzálním bylinkovým elixírem, který 

sloužil na všechny nemoci a používal se vnitřně i zevně. Byly a jsou běžně k dostání v lékárnách. 
Jejich původcem je švédský lékař Samst, který žil na přelomu 17. a 18. století. Podstata účinku 
není ani v přesném složení, ale v široce působícím účinku mnoha hořkých bylin. Recept na přípra-
vu není vždy stejný, u některých autorů jsou v jejich skladbě větší rozdíly. Obvykle se uvádí toto 
složení: po 10 gramech – pískavice, aloe, kafr, rebarbora, druh pelyňku, po 5 gramech – myrha, 
pupava a 2 gramy šafránu. V dalších receptech se přidává i hořec, pýr, oman, jablečník a další. 

Vybrala jsem pro vás část bodů ze „starého rukopisu“, kde je jasně vidět velká a obdivuhod-
ná léčivá moc této bylinné směsi. Je možné oprávněně říci, že švédské bylinky pomáhají při 
všech chorobách, přinejmenším poslouží za základ léčení.

– Když se k nim častěji přičichne a šňupne, navlhčují se jimi obratle hlavy. Na hlavu se přiloží 
 navlhčený ručník, který zahání bolest a závrať, posiluje paměť a mozek.

– Při bolesti zubů se dá do trochy vody polévková lžíce kapek, tekutina se chvíli drží v ústech 
 nebo se tampónem namočeným v ní navlhčuje bolavý zub. Bolest se ztratí a hnisání 
 přestane.

– Máme-li žaludeční křeče, je třeba při záchvatu užít polévkovou lžíci kapek.
– Stejně tak pomáhají i při bolestech žlučníku. Užívá se denně ráno a večer polévková lžíce, 

 na noc obklady z kapek a bolesti brzy pominou.
– Při bolestech uší a hučení v uších se navlhčí chomáček vaty a vsune do ucha. 
– Má-li někdo horečku, je-li rozpálený, třese se zimou a je celkem zesláblý, ať se mu podá 

 polévková lžíce kapek.
– Vyléčí bez komplikací všechny rány, ať řezné nebo bodné, jestliže se častěji navlhčují. Je 

 třeba namočit hadřík a přiložit jej na ránu. Za krátký čas kapky odejmou bolest, nepřipustí 
 ani zápal ani hnisání. 

– Vyléčí všechny spáleniny, ať je způsobil oheň, vřelá voda nebo sádlo, jestliže se rány stále 
 navlhčují.

– Odstraní revmatické bolesti končetin, když se kapky užívají ráno a večer a přitom se 
 na bolavá místa přikládají navlhčené ručníky. 

– Vyhojí omrzlé ruce a nohy, kapkami navlhčené ručníky je třeba přikládat co nejčastěji, 
 zvláště v noci. 

– Opilec hned vystřízliví, když vypije dvě polévkové lžíce kapek.
– Kdo nemá dobrý spánek, ať kapky užívá před spaním. Při nespavosti z nervozity se 

 navlhčí ručník zředěnými kapkami a přiloží se na srdce. 
– Kdo denně užívá tyto kapky ráno a večer, ten nepotřebuje žádné jiné léky, neboť posilují 

 celé tělo, občerstvují nervy a krev, odstraňují třesení rukou i nohou. Tělo zůstane pružné, 
 tvář mladistvá a pěkná. 

Švédské kapky je nutné užívat zředěné bylinným čajem nebo vodou. 
Z vlastní zkušenosti mohu doporučit obdobu švédských kapek – recept upravený na domácí 

poměry.
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Elixír
Připravíme si větší vhodnou nádobu – několikalitrovou sklenici nebo demižon a čistý alko-

hol (alespoň 60 %, používám ovocnou pálenku). Během bylinkové sezony od jara do podzimu 
sbírám léčivé bylinky, které ihned čerstvé nadrobno natrhám nebo nakrájím, sypu do nádoby 
a zalívám alkoholem, aby byly dobře ponořeny, občas protřesu. Výběr bylinek přizpůsobu-
ji svým potřebám, nejlahodnější je směs hořkých. To je i princip švédských kapek, neboť tato 
chuť je pro náš organismus nejužitečnější. Z procházek do přírody to bude například pampeliš-
ka, kopřiva, pelyněk, dobromysl, třezalka, řepík, zeměžluč. Z pěstovaných na zahradě měsí-
ček, šalvěj, yzop, řimbaba a další. S postupným přidáváním bylin – přiléváme i alkohol. Po 
sezoně obsah scedíme, vymačkáme, necháme usadit a stáhneme hadičkou do tmavých lahví. 
Dostaneme výborný univerzální lék k vnitřnímu i vnějšímu použití. Užíváme 2 – 3x denně lžičku 
v trošce vody nebo bylinného čaje na čištění krve, zlepšení trávení, zvýšení imunity a posílení 
celého organismu. Zevně nám poslouží na kožní nemoci, rány, po zředění vodou ke kloktání a na 
obklady.

Lžičku denně ráno nalačno můžeme užívat až do budoucí sezony jako první dobrý skutek 
pro své zdraví po probuzení. Alena Mohrová

Orlické hory originální produkt 
Jistě jste toto spojení již někdy slyšeli, ale možná nevíte, co se pod ním skrývá. Pokud 

objevíte výrobek s tímto logem, máte garantováno, že:
– byl vyroben místním výrobcem
– je kvalitní
– je šetrný k životnímu prostředí 
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Většina výrobků je také vyrobena tradiční technologií, z místních surovin nebo ručně. Jeho 
zakoupením podpoříte místního výrobce. 

Značka má pomoci zdejším výrobcům, zamezit výrobcům mimo region ve „zneužívání“ 
názvů a symbolů spojených s Orlickými horami a v neposlední řadě také zviditelnit region 
Orlické hory. Značku „ORLICKÉ HORY originální produkt“ uděluje Místní akční skupina POHO-
DA venkova výrobkům, které schvaluje nezávislá certifi kační komise. Jedná se především
o řemeslné výrobky nebo o potravinářské, zemědělské a přírodní produkty. 

A kdo z okolí již tuto značku získal? 
Výrobky keramické, košíkářské a tkalcovské dílny – Sdružení Neratov, o. s. – chráněné dílny 

Kopeček
Sváteční koláčky a Ličenský chléb – BEAS, a. s. – Pekárna Lično
Ručně paličkovaná krajka z Vamberka
Ryby z podhůří Orlických hor – Jan Kolowrat Krakovský – Správa Kolowratského rybářství
Toto je jen malý výčet certifi kovaných výrobků. 
Bližší informace naleznete na www.domaci-vyrobky.cz  AK
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Co se děje v létě v Orlických horách a Podorlicku?
Cestovní agentura Orlické hory a Podorlicko připravila pro obyvatele regionu a turisty několik 

nevšedních zážitků. Až čtyři dny v týdnu můžete cestovat za krásami a zajímavostmi, které 
v běžné nabídce jen tak nenajdete.

Každou  červencovou a srpnovou neděli je pro děti nachystáno pohádkové putování. Udělejte si 
neděli sami pro sebe a pošlete své děti s námi prožít pohádkový den. Uvidí říši skřítků, vykoupou se 
s vodníkem Broumarem a stanou se účastníky pohádkového odpoledne na tábořišti Vochtánka.

Co musíte udělat? Zvednout telefon, zavolat na bezplatnou linku 800 10 15 20, nahlásit 
termín výletu, jméno, věk dítěte a místo, kde bude nastupovat.

Naši dispečeři Vám řeknou, aby si Vaše ratolest vzala plavky, ručník a pití. Vy ji potom celý 
den neuvidíte. 

Místa nástupu: Letohrad, Žamberk, Kunvald, Rokytnice v O. h., Pěčín, Javornice, Rychnov 
n. Kn., Solnice, Dobruška, Opočno

Cena: 230,- Kč (celodenní dozor, soutěžní kartičky, vstup na koupaliště, 2x jídlo + pití)
Věk: od 4 let dle samostatnosti dítěte a uvážení rodičů
Pokud dáte dohromady celou skupinu – tj. 14 dětí, přijedeme pro Vás i na místo mimo jízdní 

řád! DOPRAVA ZDARMA !!!
Pro milovníky tradic a řemesel jsou zde prázdninové čtvrtky. Tuhle něco ochutnáte, támhle 

zkusíte něco vyrobit. Na vlastní oči, nosy i pusy vyzkoušíte produkty mistrů řemesel z Orlických 
hor a Podorlicka. Čekají Vás nevšední exkurze v pražírně kávy, kovolitectví, pivovaru. Navští-
víte muzeum železnice a nádherné autentické dílny.

Výlet je určen pro 14 osob, pro které přijedeme kamkoliv v rámci regionu včetně Hradce 
Králové a Pardubic. Doprava je zdarma do určitého počtu kilometrů.

Cena: 349,- Kč (exkurze pražírna kávy + ochutnávka, exkurze kovolitectví + dárek, exkurze 
pivovar s obědem a ochutnávkou, prohlídka muzea železnice, ochutnávka medoviny, exkurze 
dílny + nápoj, průvodce)

Tím ale nekončíme, dále pro Vás připravujeme výlet pro milovníky vojenské historie. Kam až doje-
ly tanky? Střílelo se? To vše a mnohem více ze zákulisí války v česko-polském příhraničí si vyzkouší-
te na vlastní kůži v bojovém vozidle s kusem žvance z polní kuchyně každé prázdninové úterý.

Jste zatvrzelí sportovci? Je libo naučit se na bruslích? Nebo se projet na kolech po nově 
upravených cyklostezkách? To vše a mnohem více nabízí ve svém království Orlická cyklo a 
inline královna. Společně navštívíme jedno z nejimpozantnějších muzeí v regionu – jak jinak 
než to řemesel v Letohradě a dále již budeme pokračovat sportovním výkonům vstříc – o čer-
vencových a srpnových sobotách.

Celý projekt podpořil Královéhradecký kraj
Všechny informace: 
Cestovní agentura Orlické hory a Podorlicko
Panská 1492
516 01 Rychnov nad Kněžnou
494 322 052, 774 125 014
sutova@dsohp.cz
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Několik rad, jak začít s geocachingem – hrou pro turisty všech kategorií
Geocaching je hra pro prakticky neomezené množství lidí, která současně probíhá po celém 

světě. Přístup k ní je všude možný přes webovou stránku www.geocaching.com.
K tomu, abyste mohli začít hledat „cache – tajné skrýše“, které připravili ostatní hráči, 

se stačí jen připojit!
 Formulář, jímž se stanete členy komunity, je jednoduchý a je v angličtině. Komu však tento 

jazyk nesedí, najde návod „krok za krokem“ na www.geocaching.cz. Ve chvíli, kdy Vám pro-
vozovatel serveru pošle aktivační mail, můžete vyrazit na svou první cachí. Ve městě se dá 
s trochou úsilí během jediného odpoledne najít třeba stovky skrýší, nebo vás autor cache může 
zavést na několikadenní výlet po české divočině. Vyzkoušejte různé typy cachí. Poznáte je 
podle ikonky, kterou mají přiřazenou na serveru. Zelená znamená obyčejnou cache, ke které 
vás přímou cestou dovede navigace. Otazník označuje takzvanou mystery cache. Znamená 
to, že správné souřadnice získáte, až když vyřešíte hádanku. Oblíbené jsou i multicache, tedy 
cesty od jedné zajímavé skrýše ke druhé. 

Geocaching se dá provozovat prakticky s každou turistickou navigací, připravte si drobný 
dárek, který můžete v cachi zanechat, případně vyměnit za dárek, který cache zpravidla obsa-
huje. Nezapomeňte na funkční tužtičku.

Pravidlo číslo jedna zní: „nebýt viděn“. Schránka musí zůstat tajná, a proto ji otvírejte jen 
ve chvíli, kdy vás nikdo nevidí. Je to nezbytné, pokud má cache zůstat v bezpečí před zvěda-
vými kolemjdoucími.

Geocaching Vám okoření výlety o spoustu nových míst, kam nevedou turistické značky. 
Nejen u nás, ale kdekoli na světě vám cache ukáže zajímavá místa, která znají jen domorodci. 
Podívejte se na webu, co o cachi napsali ti, kdo už je objevili. Často najdete kromě slovních 
komentářů i spoustu pěkných fotografi í. U každé cache je na webu vodítko, podle kterého se 
dá najít. Ve chvíli, kdy už hodinu obracíte každý kámen na místě, kam vás navigace zavedla, 
a cache pořád nikde, se malá nápověda bude určitě hodit. Na místě se zapište do logbooku, 
tedy seznamu návštěvníků cache. Tím uzavřete hru a zároveň poděkujete člověku, který pro 
vás nezištně celou zábavu připravil. Na schránku nalezené cache můžete psát komentáře 
nebo umístit fotky – tím ukážete ostatním, na co se na cestě za ní můžou těšit.

I v okolí Deštného v Orlických horách jsou některé cache umístěné. Například u lomu Špičák 
nebo v blízkosti vyhlídky nad Dříši. Tam jsme před léty vybudovali i lavičku, kde je možné pose-
dět a obdivovat nádherný výhled na celé Deštné a hřeben Orlických hor.

 Až budete příště plánovat trasu výletu, naplánujte si ji tak, abyste cestou mohli hledat 
i cache! Z Dříše a Hradce Králové Eva Zelenková (Evelína)

Info o cyklobusech
Období provozu: 29. 5. – 28. 9. 2010 o sobotách, nedělích, svátcích 
Euroregion Glacensis nabízí aktualizovaný jízdní řád společně s turistickou mapou. Materiál 

bude k dispozici v informačních centrech v Královéhradeckém i Pardubickém kraji a přímo 
v cyklobusech, stejně tak v běžných linkových autobusech.
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V tomto materiálu naleznete veškeré jízdní řády cyklobusů pro 
letošní rok. Novinkou je zavedení nové linky z Jaroměře přes Tře-
bechovice pod Orebem, Opočno, Dobrušku s cílovou stanicí na 
Šerlichu. Bude tak posílena imponovaná oblast Hradecka. Nadá-
le zůstávají v provozu turisty oblíbené linky s cílovými stanicemi 
na Šerlichu a Mezivrší. redakční rada

Tip na rodinný výlet
Určitě se zajeďte podívat k polským sousedům do národního par-

ku Stolowé Góry! 
Asi 15 km od Kudowy Zdrój je obec Karlów, zde zaparkujte. Pěší 

trasa z Karlówa vás přivede do oblasti Szceliniec Wielki a Malý, kte-
ré jsou největšími pískovcovými vrcholy Polska. Ráz polských pís-
kovcových skal je úplně odlišný od skal Adršpašských nebo Brou-
movských. U nás se ve skalních městech chodí mezi skalami po 

pěšinách a skály máte nad sebou. Tady vás cesta dovede na vrchol skal, kde se nacházíte na 
plošině s krásným skalním městem. Z vyhlídek na okrajích skal jsou úchvatné pohledy na pís-
kovcové skály, pukliny, labyrinty, tunely, na Orlické hory a Karlów a jeho Dinopark s dinosaury 
v životní velikosti. Děti bývají nadšené!  Míla Karová
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Co víme, či nevíme o třídění odpadů  
Třídění odpadů je v dnešní době naprostou samozřejmostí. V bruselském regionu napří-

klad od nového roku zavedli povinné třídění plastů, skla, papíru, plechovek a nápojových 
kartonů. U nás zatím třídíme odpad dobrovolně. Množství měst a obcí, které se zapojují 
do sběru tříděného odpadu, však rok od roku narůstá. 

Co je třídění odpadu?
Zjednodušeně řečeno – třídění odpadu je sběr jednotlivých druhů odpadů odděleně 

od ostatních. Roztříděné odpadky patří do speciálních kontejnerů. Takto připravený odpad 
se recykluje a může se znovu začlenit do výroby. Tím se šetří přírodní zdroje. 

Barevné kontejnery – co kam patří?
Většinou najdete pohromadě 3 barevné kontejnery – žlutý, modrý a zelený. Žlutý kontej-

ner je určen na plasty, modrý na papír a zelený na sklo. 
Na některých místech je vedle zeleného také bílý kontejner. Oba jsou určeny na sklo. 

Do bílého kontejneru patří sklo čiré – průhledné lahve, sklenice a skleněné nádoby 
z domácnosti. Nesmí však být z varného skla. Do zeleného kontejneru se vhazuje sklo 
barevné – například lahve od piva, vína či limonád, tabulové sklo, sklenice a skleněné 
obaly od léků. 

Pro sběr nápojových kartonů slouží speciálně upravené popelnice v oranžové barvě. 
Někde se mohou kartony házet do žlutého kontejneru pro sběr plastů, nebo modrého 
kontejneru pro sběr papíru. Takové nádoby jsou označeny oranžovou samolepkou, upo-
zorňující na možnost sběru nápojových kartonů.
Čím dál častěji přibývají kontejnery hnědé – na bioodpad. Do nich mohou lidé vyhazovat 

zbytky jídel nebo vybraný zahradní odpad.
Zvolna se začínají objevovat červené kontejnery na drobnou elektroniku. Měly by pomoci 

zabránit vyhazování elektrospotřebičů do běžného komunálního odpadu a zároveň zlepšit 
recyklaci těchto výrobků.

Existují také speciální kontejnery určené ke sběru textilu. Do nich se mohou odkládat 
oděvy, boty, kabelky a tašky, povlečení, ručníky, oděvní doplňky nebo hračky. Použitelné 
textilie se vytřídí a jsou pak nabídnuty k charitativním účelům. 

„Kontejnerů na tříděný odpad stále přibývá. V Královéhradeckém kraji je v tuto chvíli 
rozmístěno 11 700 kontejnerů na tříděný sběr. Oproti roku 2008 je to nárůst o 11 %.  Třídí 
tu 399 ze 448 obcí, což je téměř 90 %. Lidé chápou, že pro hezčí a zdravější prostředí 
musejí něco udělat i oni sami.  Doufám, že počet lidí, kteří třídí odpad a kteří jsou přesvěd-
čeni o tom, že třídit je správné, bude i nadále narůstat,“ doplnil Tomáš Pešek, regionální 
manažer společnosti EKO-KOM, a.s.

Pytlový sběr
Kromě třídění odpadu do samostatných nádob využívá řada obcí sběr do pytlů. Výhodou 

tohoto systému je, že se dá lehce upravit podle místních podmínek. Je dobře použitelný 
nejen v menších obcích, ale i ve větších městech. 
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„Tento způsob třídění je vhodným doplňkem nádobového způsobu sběru. Zejména 
ve venkovských zástavbách a oblastech s nízkou hustotou obyvatel,“ dodal Tomáš Pešek.

Další informace o třídění odpadů v Královéhradeckém kraji najdete na www.cistykraj.cz.
Kontakt:
Tomáš Pešek, regionální manažer EKO-KOM, a.s.
Tel.: 721 562 554, e-mail.: pesek@ekokom.cz

Z přírody
Chráněná krajinná oblast Orlické hory má nové logo
Každý národní park nebo chráněná krajinná oblast v České republice má svůj znak, své 

logo. To znázorňuje nějaký prvek živé či neživé přírody nebo krajiny, který je pro danou oblast 
charakteristický. Znak se pak používá na propagač-
ních materiálech, turistickém informačním systému, 
na vozidlech, dopisech a dokumentech daného pra-
coviště. Tak např. sousední CHKO Broumovsko má 
ve znaku pískovcové stěny nebo Krkonošský národní 
park rostlinu hořce tolitovitého.

V loňském roce Agentura ochrany přírody a krajiny 
ČR, jejíž součástí jsou i správy jednotlivých CHKO, 
přistoupila k úpravám znaků chráněných krajinných 
oblastí. Tento projekt je víceletý a jde především 
o zjednodušování tvarů, úpravu grafi ky a v některých 
případech i k přepracování celého loga. Takový případ 
nastal i u nás a pro Orlické hory bylo vytvořeno logo 
zcela nové.

Musím přiznat, že diskuze nad změnou symbolu se neobešla bez živé výměny názorů. Jak je 
v takových případech běžné, našli se průkopníci nového přístupu i zastánci původního znaku. 
Závěr je takový, že původní symbol – stopa jelena – je nahrazen novým – květem bledule, 
který lépe vystihuje současné zaměření ochrany přírody a krajiny v Orlických horách. Grafi cké 
ztvárnění nového loga je dílem paní Jany Štěpánové.

A proč právě bledule jarní? Je to bylina, která je na rozdíl od zbytku republiky v Orlických 
horách a v podhůří hojně rozšířená. Tento chráněný druh rozkvétá brzy z jara bílým květem. 
Nejlépe ji poznáte v období časného jara, kdy můžete na vhodných místech, jako jsou bře-
hy vodních toků či olšiny a vlhké louky, pozorovat rozsáhlé bílé „koberce“ této rostliny. Brzy 
po odkvětu nadzemní část odumírá a do dalšího roku přežívá pouze podzemní cibulka. 

Z fi nančních a organizačních důvodů nelze ihned na všech místech a prvcích v terénu vymě-
nit starý znak za nový. To bude probíhat průběžně. Stávající a funkční informační panely samo-
zřejmě zůstanou. Na nově vyrobených bude již použitý znak nový. Proto se budou návštěvníci 
Orlických hor setkávat se starým i novým logem ještě několik let.

Novému logu přeji alespoň tak dlouhé trvání, jako sloužil znak starý, tedy minimálně dalších 
40 let.  Ing. David Rešl – vedoucí Správy CHKO Orlické hory
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Ze zdravotnictví
Květinkový den
12. 5. se konal „Český den proti rakovině“, sbírka, kterou pořádá Liga proti rakovině Praha. 

I u nás v Deštném v O. h. sbírka proběhla, letos již po desáté. S prodejem kytiček mi pomohli 
žáci základní školy. I díky nim se vybrala rekordní částka 2.960,- Kč. Takže všem dárcům, kteří 
si koupili kytičku, děkuji a za rok přijďte zas. Míla Karová

Zubní pohotovost
19.06. MUDr. Stejskalová Věra zdrav. středisko Kout 566, Borohrádek 494 381 263
20.06. MUDr. Tomanová Libuše poliklinika, Mírové nám. 88, Týniště nad Orlicí 494 542 102
26.06. MUDr. Světlík Filip Tyršova 515, Opočno 494 667 553
27.06. MUDr. Šmídová Alena poliklinika, Pulická 99, Dobruška 494 622 550
03.07. MUDr. Štulík Richard poliklinika Rychnov nad Kněžnou 494 515 693
04.07. MUDr. Šťastná Ludislava zdrav. středisko Rokytnice v Orlických horách 494 595 292
05.07. MUDr. Tancurinová Jana nám. Dr. Lützowa 345, Vamberk 736 419 151
06.07. MUDr. Sudová Simona poliklinika, Mírové nám. 88, Týniště nad Orlicí 494 371 031
10.07. MUDr. Tůmová Věra J. Pitry 344, Opočno 494 667 154
11.07. MUDr. Valešová Pavla poliklinika, Pulická 99, Dobruška 494 622 114
17.07. MUDr. Vavřičková Hana poliklinika, Mírové nám. 88, Týniště nad Orlicí 494 371 782
18.07. MUDr. Veselská Renata poliklinika, Mírové nám. 88, Týniště nad Orlicí 494 371 781
24.07. MUDr. Vyčítalová Marie Dr. Lützova 244, Vamberk 494 541 757
25.07. MUDr. Zdeňka Jiří Kvasinská 129, Solnice 494 596 732
31.07. MUDr. Bahník František Třebízského 799, Kostelec nad Orlicí 494 323 152
01.08. MUDr. Benešová Růžena Tyršova 464, Dobruška 494 622 040
07.08. MUDr. Beránek Jan Komenského 828, Týniště nad Orlicí 494 371 088
08.08. MUDr. Beránková Lucie poliklinika, Mírové nám. 88, Týniště nad Orlicí 494 371 783
14.08. MUDr. Čapková Marie Komenského 366, Doudleby nad Orlicí 494 383 417
15.08. MUDr. Domáňová Iva poliklinika Rychnov nad Kněžnou 494 515 694
21.08. MUDr. Dušková Helena Záhumenská 445, České Meziříčí 494 661 102
22.08. MUDr. Handl Jindřich Panská 24, Rychnov nad Kněžnou 494 531 955
28.08. MUDr. Havlová Marie U Stadionu 1166, Rychnov nad Kněžnou 494 539 225
29.08. MUDr. Hlavsová Lenka Komenského 259, Kostelec nad Orlicí 494 323 958
04.09. MUDr. Hrbáčová Eva Na Trávníku 1232, Rychnov nad Kněžnou 494 532 330
05.09. MUDr. Ježková Marie Komenského 481, Kostelec nad Orlicí 494 321 511
11.09. MUDr. Kahlerová Blanka J. Pitry 448 , Opočno 494 667 123
12.09. MUDr. Kašková Kateřina Kvasiny 145 494 596 174
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18.09. MUDr. Kašparová Dagmar Voříškova 169, Vamberk 602 514 715
19.09. MUDr. Kašparová Helena Smetanovo nábř. 334, Vamberk 494 501 711
25.09. MUDr. Laubová Jana poliklinika, Mírové nám. 88, Týniště nad Orlicí 494 371 783
26.09. MUDr. Loukota Jan Komenského 127, Opočno 494 621 665
28.09. MUDr. Malátková Ludmila poliklinika Rychnov nad Kněžnou 494 515 696
02.10. MUDr. Nentvichová Eva K.Michla 942, Dobruška 494 623 775
03.10. MUDr. Plšková Ivona Svatohavelská 266, Rychnov nad Kněžnou 494 534 841

Ze sportu 
Cvičení 
S Lenkou
Od září do června chodíme každé pondělí a čtvrtek v 19 h do tělocvičny si zacvičit pod vede-

ním paní učitelky (cvičitelky) Lenky Hepnarové. Pod jejím vedením nás cvičení úplně dostalo. 
Po hodině odcházíme z tělocvičny totálně vyčerpané (já určitě)! Ale rozzářené a šťastné, že 
jsme něco udělaly pro sebe, dostaly jsme z těla veškerý stres a těšíme se na další hodinu. Na 
podzim nás chodilo cvičit 6 a nyní cvičíme již i ve 12. Roky nejsou rozhodující. Jsou mezi námi 
cvičenky, kterým není ještě ani 30 let, ale i takové, kterým už moc nechybí do 60 roků. Všichni 
cvičíme dohromady s velkou radostí a chutí.

Chci proto Lence moc poděkovat, že si najde čas a nás tím přinutí vstát od televize, vzít si 
tenisky, podložky, činky a jít řádit do tělocvičny. Kdo máte chuť, přijďte si zacvičit s námi!

Míla Karová
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S Honzou
Každé úterý od 18 h probíhá v tělocvičně kondiční cvičení (Pilates) pod vedením Honzy 

Hlaváčka. 

Toto cvičení nás také nadchlo. Postupně se dostáváme do stále lepší a lepší formy, posiluje-
me vnitřní svaly, o kterých jsme ani netušili, že je v těle máme. Je na nás znát, že náš cvičitel 
je opravdový odborník. Cviky, které vybírá, zabírají na záda, páteř. Cvičit chodí ženy i muži. 
Přijďte i vy. Budete překvapení, že i „protahování“ vás dostane do lepší kondice. Děkujeme 
našemu cvičiteli za vzorné vedení. 

Mj. cvičit s Honzou se bude i o prázdninách! Míla Karová, foto Honza Hlaváček

Zimní přejezd Orlických hor „po lesnicku“
Zimní „Přejezd Orlických hor“ je tradiční, společensko-sportovní akce pořádaná LČR, 

s. p. lesní správou Rychnov nad Kněžnou ve spolupráci se sportovním klubem Lesy Janeček 
vždy v pravidelném termínu, poslední pátek v únoru. Letos se běžel již jeho 34. ročník. Na trase 
Šerlich – Orlické Záhoří měří na běžkách, v klasickém stylu své síly pravidelně více než 100 
účastníků snad ze všech sfér napříč lesním hospodářstvím, státní, soukromé, obecní, OSVČ, 
studenti i rodinní příslušníci. Nejde jen o heroické výkony do roztrhání těla, ale především 
o společné setkání lesníků z různých majetků, různých koutů republiky, zasportování, posezení 
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u guláše a piva a udržení společné sounáležitosti a hrdosti patřící k lesnickému stavu.
Historie Přejezdu Orlických hor sahá do konce 70. let, kdy se začal jezdit jako společné klání 

lesníků a ozbrojených složek na tehdejším Lesním závodě Žamberk. Původně se tento závod 
jmenoval Memoriál Jindřicha Kouřima a jeho zakladatelem byl tehdejší ředitel Lesního závodu 
Žamberk pan Valeš. Nutno podotknout, že pan Kouřim byl vedoucím hotelu, kde pan ředitel 
občas trávil večery. Postupem času – po několika málo letech – bylo nutno závodu vtisknout 
„revoluční“ tradici a závod měl v názvu Běh na počest 28. února. Ať již byl název jakýkoli, vždy 
šlo především o přátelské a sportovní setkání lesníků od Krkonoš přes Broumovské stěny 
až po východní konec Orlických hor. Lesní závod Žamberk byl zrušen a organizaci převzal 
Lesní závod Rychnov nad Kněžnou. Po transformaci lesního hospodářství v roce 1992 
se organizace ujal Sportovní klub Lesy Janeček. Dnes jsme přes různá vlastnictví opět našli 
cestu ke spolupořádání tohoto závodu a jsme tomu velmi rádi. 

Během historie procházela vývojem hlavně trasa, ta původní vedla až do Říček na chatu 
Společná a měřila téměř 25 km. Vedla také přímo po hřebenové Jiráskově cestě, neupravené 
a projeté jen od turistů či samotných účastníků. Na startu stávali lesníci v hubertusech na jasa-
nových lyžích, kteří závodili se stejným odhodláním a nadšením jako ti současní se skvělým 
lyžařským vybavením. Dnes je situace zcela jiná, trasa měří 17 km a je celá vedena po strojově 
upravených stopách, částečně po hlavním hřebenu Orlických hor, částečně mimo něj. 

Letošního ročníku se v mlhavém a větrném počasí zúčastnilo 119 lesníků a na startu nechy-
běli tradiční a letití účastníci. Někteří z nich se účastnili téměř všech ročníků tohoto závodu 
a jsou jeho opravdovými veterány, jako pan Antonín Špinler, sedmdesátiletý emeritní revírník 
z Orlického Záhoří. Tak trochu o návrat ke kořenům a zajímavé zpestření akce se postarali 
recesisti na dřevěných „skijích“.

Ty jsme požádali o krátký rozhovor. 
Tomáš je z Plačič, Terezka z Domažlic. Bydlí spolu v Praze a chalupu mají v Adršpachu. 

Zdálo by se, že jsou oba tak trochu dobrodruzi, ale omyl. Oni to mají rovnou v krvi, jak říkají, 
je to spíše jejich životní styl. 

• Můžu se zeptat, jak jste se ke dřevěným běžkám dostali a zda se účastníte podob-
ných akcí pravidelně?

Poprvé nás to chytlo asi před deseti lety, v partě kamarádů. Baví nás zkoušet, jaké to bylo za 
časů našich dědů, a to nejen na lyžích, ale třeba i na kolech. Jasanky, to je pro nás jako vepřo 
knedlo zelo, taková klasika.

• Závodíte na těchto lyžích?
Závodů se moc neúčastníme, spíše jsme takoví „sólíčkáři“. Baví nás různé akce, i recesivní, 

v pohodové partě kamarádů. Dnes to vlastně byl náš první ofi cielní závod. Naším vzorem jsou 
Hanč a Vrbata, ale neradi bychom samozřejmě dopadli jako oni (smích).

• Chalupu máte nedaleko. Znáte Orlické hory?
V Orlických horách jsme nebyli poprvé, ale rádi se sem vracíme, jsou tu dobří lidé a dobré 

party kamarádů.
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• Jak se Vám líbil dnešní přejezd?
Dnes to bylo výborné, až na počasí. Na Velkou Deštnou nám to jelo dobře, ale pak nám 

lyže nasákly jako pan Liebich a už to byla jen dřina. Nejelo to ani z kopce. V dnešní době 
je trochu problém tyto lyže namazat, tak mažeme spíše „zevnitř“, měli jsme s sebou domácí 
meruňkovici.

• Věřím, že na těchto lyžích je to dřina, ale přesto jste nebyli poslední.
Stále jsme se předháněli s jednou dvojicí, která vypadala, že každou chvíli zkolabuje, 

ale nakonec nás možná i nechala vyhrát. Tomáš dodává, že ho určitě handicapovala „hryzající“ 
ponožka na levé noze.

• Na závěr se zeptám, zda přijedete příště zas?
Pokud nás pozvete, tak samozřejmě opět rádi přijedeme.
 Jirka Beran, LS Rychnov nad Kněžnou
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Běžecké lyžování
I když na Šerlichu v pondělí 17. 5. ještě poletoval sníh, běžkaři mají konečně po sezoně. 

A byla úspěšná!
Petr Remeš letos vyhrál Český pohár v běžeckém lyžování mladších dorostenců, Hanka 

Remešová byla ve stejné soutěži dívek 17.
V krajském přeboru Královéhradeckého kraje se sourozenci Remešovi umístili takto: 

Petr na 1. místě, Hanka a Vojta byli 3.

Kromě běžeckého lyžování se věnují i atletice. Petr se zúčastnil 2x Letní olympiády dětí a 
mládeže, kde běžel 800 m a 60 m překážek, Vojta je krajským přeborníkem v běhu na 800 m.

Ať vám to frčí! AR

Sjezdové lyžování
Lyžařům končí období odpočinku a regenerace, kdy nabírali síly po náročné zimní sezó-

ně, a chystají se vstoupit do přípravného období na sezónu další. Poslední závody skončily 
na začátku dubna, takže jsme nyní všichni relaxovali a zabývali se činnostmi, na které nám jinak 
nezbývá čas. Několik žáků z družstva A se zúčastnilo ještě dvou jarních výjezdů na ledovce.

Co se týká uplynulé závodní sezóny, lze ji opět hodnotit jako velmi úspěšnou. 
Začneme-li kategorií přípravky a předžactva, tak ta se letos, jako již každoročně, zúčastňo-

vala seriálu závodů HEAD FUNSPORTCUP 2010 – závodů se silnou konkurencí těch nejmen-
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ších lyžařů z celé naší republiky, a dále seriálu Pohár Orlických hor 2010. V kategorii přípravky 
a předžactva má Sokol Deštné v O. h. většinou nové závodníky, kteří závodili teprve prvním 
nebo druhým rokem, takže větších úspěchů dosahovali především v seriálu Pohár Orlických 
hor (POH), kde obsazovali většinou medailové pozice. Nejlepšího výsledku dosáhla v této 
kategorii Johanka Hradilová, která v kategorii předžákyň celkově zvítězila. Dále byli úspěšní 
v kategorii předžactva ještě tito naši závodníci – 3. Anička Doksanská, 5. Kuba Novák, 6. Johan 
Liebich. V kategorii přípravky obsadila 3. místo mezi děvčaty Anička Balounová a 5. místo 
mezi chlapci Péťa Krejčíř. V sérii HEAD FUNSPORTCUP 2010 se podařilo probojovat mezi 
10 nejlepších v jednotlivých závodech pouze jednou Aničce Doksanské a asi dvakrát Kubovi 
Novákovi. 

Závodníci kategorie žactva, kteří se pravidelně zúčastňovali republikových závodů, nám 
v letošní sezóně dělali opět největší radost. Lucka Rydlová obhájila titul krajské přebornice 
ve slalomu mladších žaček a navíc tento titul získala i v obřím slalomu. Téměř všichni žáci 
družstva A, kam patří Áďa Berkovcová, Lucka Rydlová, Tomík Klinský, Honzík Ježek, Kryštof 
Preininger, Tomáš Nutil a Honza Kovář, se pravidelně umisťovali mezi nejlepšími 15 závodníky 
ve svých kategoriích. 

Vynikajících výsledků opět dosahovala Lucka Rydlová, která excelovala především ve sla-
lomu, kde potvrdila pozici nejlepší slalomářky kategorie mladších žákyň v republice. V koneč-
ném žebříčku na konci závodní sezóny fi guruje ve své kategorii na 4. a v ročníku na 3. místě, 
což ale znamená, že jí, bohužel, o jedno místo uteklo členství v družstvě A české žákovské 
reprezentace. O to se zasloužily především její nepříliš přesvědčivé výkony v obřím slalomu 
na republikových závodech. Na konci sezóny sice nastalo už jisté zlepšení, na posun na lepší 
celkové umístění jí to však už nestačilo. Lucka se ale zúčastnila dvou závodů v zahraničí, 
a to ve slovinské Skofja Loce a ve francouzském Val d´Isere. Dařilo se jí především v její silné 
disciplíně – slalomu, kde obsadila ve Slovinsku 7. a ve Francii krásné 6. místo. Výborně si ved-
la také Áďa Berkovcová, která se zlepšila především v obřím slalomu, což dokázala několika 
medailovými umístěními na republikových závodech. Často porážela i Lucku. Slabší disciplí-
nou Adély je na rozdíl od Lucky slalom. I tak se dokázala umístit v silné konkurenci kategorie 
mladších žaček na krásné celkové 9. pozici. Obě děvčata mají tedy co zlepšovat. Lucka obří 
slalom a Áďa slalom.  

V kategorii mladších žáků nás letos prvním rokem zastupovali dva borci, a to Honza Ježek 
a Tomík Klinský. Oba se v nové silné kategorii žactva rychle zorientovali a brzy se prosadi-
li do předních pozic. Tomík potvrdil své kvality svým celkovým desátým místem v žebříčku 
a 3. místem ve svém ročníku. Jeho druhé nejlepší body mezi stejně starými chlapci v disci-
plínách slalom i obří slalom mu zajistili místo v žákovské reprezentaci družstva A, za což mu 
gratulujeme!!! Oddíl TJ Sokol Deštné v O. h. má tedy již dalšího žákovského reprezentanta 
v řadě! Svými výkony nezaostával za Tomíkem ani Honzík Ježek, kterému se dařilo především 
ve slalomu. Honzík zakončil tuto sezónu jako třetí nejlepší slalomář ve svém ročníku. Celkově 
obsadil krásné 18. místo v žebříčku. 

Výborně si vedli i naši starší žáci. Tomáš Nutil i Kryštof Preininger závodili letos prvním 
rokem v kategorii starších žáků a rozhodně se nenechali zahanbit. Tomáš Nutil obsadil cel-
kové 11. a Kryšof Preininger 15. místo v republikovém žebříčku. Ve svém ročníku skončili 
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na 6. a 8. místě. Honza Kovář, kterému se dařilo již méně, obsadil celkovou 30. pozici. Protože 
je o rok starší než kluci, bude už příští rok závodit za juniory. 

Naši žáci se neztratili ani v celkovém hodnocení Českého poháru, ve kterém se započítávají 
body za umístění v republikových závodech. Nejlépe si vedla děvčata, kdy Lucka Rydlová 
obsadila celkovou vynikající 4. a Áďa Berkovcová 7. pozici v kategorii mladších žákyň. Tomík 
Klinský ve svém prvním roce účinkování v kategorii mladšího žactva obsadil nádherné 9. mís-
to a Honzík Ježek skončil celkově 18. Mezi staršími žáky se neztratili ani Tomáš Nutil (11.) 
a Kryštof Preininger (13.).  

V seriálu VIST STOCKLI CUP 2010, který je obdobou Českého poháru, avšak na kraj-
ské úrovni v rámci Královéhradeckého kraje, naši závodníci doslova zazářili. Lucka Rydlová 
se stala nejen vítězkou své kategorie, ale i vítězkou celkovou. Adélka Berkovcová skončila 
na 2. místě těsně za Luckou, Tomík Klinský skončil celkově třetí v mladších žácích a Kryš-
tof Preininger byl mezi staršími žáky druhý. Všichni získali hodnotné ceny od fi rem VIST 
a STOCKLI. 

Co se týká žákovského družstva B, závodníci z tohoto družstva se zúčastňovali pravidelně 
závodů série Pohár Orlických hor, kde obsazovali medailová umístění. Zastoupení jsme měli 
především v kategoriích staršího žactva, kde v celkovém hodnocení Áňa Pavlovová skončila 
druhá a Kamča Balounová třetí. Mezi chlapci si nejlépe vedl Láďa Tichý, který skončil také 
druhý, hned za ním Petr Kosina třetí a Honzík Dařílek na 4. místě. Martin Kulka se nezúčastnil 
celého seriálu, ale i tak byl celkově šestý. 

V kategorii juniorů letos závodili prakticky pouze dva deštenští závodníci, a to Kristýna Doub-
ravová a Michal Nutil. Pro oba to byla první sezóna v této kategorii. Pravidelně se účastnili FIS 
závodů a zvlášť Kristýna si nevedla špatně. Obsadila 30. místo v žebříčku v kategorii juniorek, 
přičemž mezi mladšími juniorkami se usadila na vynikající 13. pozici. Michal skončil na celko-
vém 50. místě v žebříčku mezi juniory, v mladších juniorech obsadil 19. pozici.

A jak si náš oddíl vedl v sezóně 2009/2010 v rámci republiky? V Českém poháru se oddíl 
TJ Sokol Deštné v O. h. v součtu všech kategorií umístil na celkovém vynikajícím 7. místě 
z celkového počtu 95 oddílů, což znamená oproti minulému roku opět posun nahoru, tento-
krát o jednu příčku. Mezi žákovskými kategoriemi deštenský oddíl obsadil vynikající 6. pozici 
z 66 hodnocených oddílů, a to neměl na republikových závodech žádného zástupce v kategorii 
starších žákyň! Před námi byly jen tyto oddíly: 1. Ski team Sv. Petr, 2. Ski Bílá, 3. Bižu Jablo-
nec, 4. Spartak Rokytnice n. J., 5. SA Špindl. V juniorské kategorii se zařadil náš oddíl na 20. 
místo mezi 69 oddíly. 

Díky tomu, že se naši závodníci umísťují pravidelně na předních pozicích, dostal se oddíl 
TJ Sokol Deštné v O. h. do povědomí těch, kteří se pohybují především kolem žákovského 
alpského lyžování a patří tak mezi silnější oddíly, s jejichž závodníky je třeba počítat při jakých-
koliv závodech. 

Doufejme, že udržíme dosavadní trend a budeme pokračovat v těchto úspěších i v příš-
tí závodní sezóně. V kategorii žactva máme samé výborné závodníky – Lucku Rydlovou 
a Áďu Berkovcovou, Tomíka Nutila a Kryštofa Preiningera, Tomíka Klinského a Honzíka 
Ježka. Věřím, že na sobě v přípravném období všichni zapracují a budeme se moct opět těšit 
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na výborné výsledky. Do kategorie juniorů, kde je čeká tvrdý boj mezi dospělými, přechází 
Honza Kovář a Láďa Tichý.  

Přípravné období na další závodní sezónu začalo ve druhé polovině května jako již tradičně 
kontrolními kondičními testy. Tréninky budou opět probíhat pravidelně každé úterý a čtvrtek. 
Každý musí k přípravnému období a jednotlivým tréninkům přistoupit s velkou zodpovědností, 
protože jen cílevědomý a pravidelný dobrý trénink vede k těm nejlepším výsledkům.

Radka Jakoubková

Travní lyžování
Většina lidí si myslí, že všem lyžařům již sezóna skončila, ale mně od 1. dubna začala. 

Věnuji se totiž druhým rokem travnímu lyžování. Ač to zní nezvykle, ve světě je známý a mě 
baví. Bohužel v Deštném nejsou vhodné podmínky pro trénování, a proto jezdím trénovat 
do Olešnice v O. h. 

V loňském roce jsem se zúčastnila několika závodů a mezi mé největší úspěchy patří 
6. místo z Mistrovství světa, které se konalo v Rakousku. Dále jsem vyhrála český pohár a zís-
kala titul mistryně a dvojnásobné mistryně ČR. Díky těmto úspěchům jsem se dostala do české 
reprezentace. V letošní sezoně už mám za sebou několik soustředění. A od 21. 5. mi začí-
ná nová sezona. Prvotním závodem je český pohár a poté budu odjíždět na světové poháry 
do Rakouska, Švýcarska, Itálie, Německa a také Japonska. Nejdůležitějším závodem v letošní 
sezoně, který budu absolvovat, je mistrovství světa juniorů. Bude se konat koncem července 
v Íránu. Bojím se toho, jelikož tam jet je velice netradiční, ale doufám, že se mi tam bude 
dařit. 

Kdo tento sport nezná, nebo koho to zajímá, může se přijet podívat do Olešnice v O. h., 
kde se pojede český pohár, a to 23. – 25. 7. 2010.  Eva Fabiánová 
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O tom, že to Evě opravdu jde, svědčí nominace na Krále bílé stopy, kam byla nominována 
Svazem lyžařů ČR právě za travní lyžování. Hlasovali-li jste, našli jste ji mezi olympioniky 
– Lukášem Bauerem (běh na lyžích), Nikolou Sudovou (akrobatické lyžování), Pavlem Chura-
vým (severská kombinace), sourozenci Záhrobskými (alpské lyžování) a 52 dalšími. LZ

Skiboby
Ohlédnutí za skibobovou sezonou 2009 – 2010
Připomenu Vám nejdůležitější závody, na kterých naše závodní družstvo Sokola Deštné 

v O. h. startovalo, a to ve složení David Krejčí, Pavel Čiháček, Michal Pásler, Petr Kaufman 
junior, Jakub Truhlář, Aneta Havlíčková a Karolína Podraská.

V lednu absolvovali závody Českého poháru v Deštném v O. h. a Jablonci n. J., kde se naši 
závodníci umisťovali na předních místech. Ke konci ledna 2010 se závodníci (Krejčí, Čiháček, 
Pásler, Havlíčková, Podraská) zúčastnili Mistrovství světa dospělých v Kirchbergu-Tirol. Tyto 
závody jsou individuální a nezapočítávají se do seriálu závodů Světového poháru. Tamější 
sjezdovka je jedna z nejtěžších, na které naši závodníci startovali. Vždyť není náhoda, že se na 
ní připravují američtí sjezdaři, kteří si ji vybrali jako tréninkovou před závody světových pohárů 
v Evropě. Při prvním závodě v Super G spadl Pavel Čiháček, který takto skončil s dalším půso-
bením na těchto závodech, neboť se nepříjemně narazil. 

David Krejčí, který obhajoval prvenství z loňské Ustroně (Polsko), obsadil třetí místo, 
když titul získal nestárnoucí Rakušan Moser. V obřím slalomu získal David také třetí místo 
a druhé pak ve slalomu a kombinaci.

Naše děvčata v úvodním super G obsadila velmi pěkná umístění. Aneta byla pátá a hned 
za ní Karolína na šestém místě. Mistryni získala naše Klára Hofmanová z TJ Jablonec n. J.

V obřím slalomu obsadila Aneta šesté místo, Karolína byla za neprojeté branky diskvalifi kova-
ná. Ve slalomu byla Karolína sedmá a Aneta osmá. V kombinaci skončila Aneta celkově pátá. 

Po mistrovství světa dospělých naše dvě juniorky absolvovaly juniorské MS v Gaalu (Rakous-
ko), kde Aneta vyhrála titul juniorské mistryně v super G, ve slalomu a obřím slalomu a v kom-
binaci byla druhá, když tři tituly vyhrála tréninková partnerka našich děvčat Stáňa Preclíková 
z Dobrušky. Na Karolínu zbyla dvě třetí a dvě čtvrtá místa, což svědčí o velké konkurenci 
v této kategorii.

Vyvrcholením březnových závodů bylo fi nále ve Světovém poháru, závody ve slalomu (dvě 
kola) a obřím slalomu (dvě kola). Naši závodníci odjeli ve složení Pásler, Havlíčková, Pod-
raská. Na startu chyběli Krejčí, Čiháček a Aleš Houser, který se ze studijních důvodů omluvil 
z celé sezóny.

Naši mladí však dosáhli velmi dobrých výsledků. Karolína byla ve slalomu pátá a Aneta šes-
tá, v obřím slalomu si to naše závodnice prohodily. Musíme však podotknout, že věkem patří 
mezi juniorky a ve Světovém poháru startují za ženy. Michal Pásler, který startuje prvním rokem 
za muže, což není lehké, obsadil na závěr Světového poháru ve slalomu dvanácté místo. Tuto 
disciplínu vyhrál Rakušan Moser, jeho největší konkurent ve slalomu David Krejčí nestartoval. 
Přesto musíme Davidu pogratulovat ke krásnému celkovému druhému místu ve Světovém 
poháru pro rok 2009 – 2010. 
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Pořadí Světového poháru:
1. Hauer SBU Linz
2. Krejčí TJ Sokol Deštné 
5. Moser PSV Salzburg
11. Čiháček P. TJ Sokol Deštné 
16. Pásler M. Tj Sokol Deštné
 
Naše dvě mladé závodnice absolvovaly celou sérii osmi závodů Světového poháru 

Neukirchen (Rakousko) RSL a SL, Wisla (Polsko) RSL a SL, Deštné v O. h. (Česko) RSL a SL, 
Aigen (Rakousko) RSL a SL a umístily se v první desítce takto:

1. Lienhard SBC Pernitz
2. Hofmanová TJ Sokol Jablonec n. J.
5. Housová TJ Sokol Jablonec n. J.
6. Podraská TJ Sokol Deštné 
8. Havlíčková TJ Sokol Deštné
Na závěr bych chtěl popřát všem našim příznivcům skibobového sportu, našim závodníkům 

i funkcionářům do další sezony 2010 – 2011 mnoho zdraví, štěstí a sportovních úspěchů.
JK, foto JaK.

Fotbal
Fotbalový tým FC DEŠTNÉ zahájil druhou jarní část sezony 2009 – 2010
Náš fotbalový tým po zimní pauze zahájil druhou část soutěže v takové pohodě, v jaké ji 

na podzim 2009 ukončil. 
Druhá část soutěže přinesla do týmu změny v podobě tří nových posil. Do útoku vnese nový 

impuls Milan „Fanty“ Kouba, do zálohy Lukáš Včelák a nakonec vyztužit obranný val přišel 
Jan Kánský. Naopak odešel na hostování do Ohnišova Václav Balek, zraněni byli hráči Lukáš 
Veselý a Fanda Javůrek. 



49

Podzimní zakončení soutěže na výborném prvním místě tabulky znamenalo pro deštenský 
celek dobrý nástup do jarní části soutěže. Do této chvíle jarní části nepoznal náš tým pře-
možitele a v klidu se usadil na první pozici tabulky s náskokem 11 bodů. 

Celý tým tímto děkuje svým věrným, skalním fanouškům a nadále počítá s jejich hojnou 
účastí na zápasech a HLASITOU podporou. „Dešteňáci, ať Vás je slyšet až na Velké Dešt-
né!!!“

Taky musíme poděkovat za podporu realizačnímu týmu v čele s trenérem Pavlem Krupkou, 
který při tréninku nesleví a vede hráče k těmto velice dobrým výsledkům. Dále děkujeme panu 
Petru Cejnarovi za vzornou starost o hřiště a jeho přípravu na zápasy odehrávané na domácí 
půdě. Poděkování dále patří panu Františku Prouzovi za podporu našeho fotbalového týmu, 
Michalu Veselému. Zasloužený dík patří i manželům Donátovým za poskytnutí občerstvení 
rozhodčím a zajištění občerstvení pro nás fanoušky při každém z fotbalových utkání na zdejším 
hřišti. 

Z rozhovoru s Danem Fiedlerem zaznamenal a doplnil JaK.
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Aktuální tabulka k 31. 5. 2010
Rk. Tým Záp + 0 - Skóre Body (Prav)

1. Deštné C 24 19 2 3 66: 23 59 (26)
2. Borohrádek 24 17 3 4 78: 23 54 (18)
3. Lípa A 24 13 5 6 43: 32 44 (8)
4. Solnice A 24 12 6 6 46: 38 42 (6)
5. Dobruška B 24 12 3 9 42: 42 39 (3)
6. 1.FC Rokytnice 24 11 4 9 49: 44 37 (1)
7. Kostelecká Lhota A 24 8 9 7 40: 38 33 ( -6)
8. Žďár 24 9 5 10 38: 43 32 ( -7)
9. Zdelov 24 8 5 11 45: 40 29 ( -7)

10. Rychnov B 24 7 6 11 28: 40 27 ( -9)
11. Petrovice 24 6 6 12 34: 42 24 (-12)
12. Černíkovice B 24 5 5 14 21: 46 20 (-16)
13. Dobré A 24 4 6 14 26: 57 18 (-15)
14. Voděrady 24 3 3 18 10: 58 12 (-24)

Poslední dva zápasy se našemu fotbalovému týmu nevydařily. V sobotu 22. 5. podlehl doma 
tým hostující Rokytnici a prohrál 1:2; v neděli 30. 5. v Borohrádku podlehl domácímu týmu a 
prohrál vysoko 4:0  

Hoši, zmobilizujte síly a DOTOHO !!! JaK.

Jezdectví
Přijďte se podívat na:

Drezúrní závody
3. a 4. 7. 2010

Westernové závody
31. 7. a 1. 8. 2010  

Eva Kotyzová

❖ ❖ ❖ ❖
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Provozní doba Informačního centra v Deštném v Orlických horách:

Do 25. 6. 2010
PO 900 – 1100 1300 – 1600

ÚT ZAVŘENO 1300 – 1700

ST ZAVŘENO
ČT ZAVŘENO 1300 – 1700

PÁ ZAVŘENO 1300 – 1700

SO 900 – 1100 1300 – 1600

NE 900 – 1100 1300 – 1600

26. 6. 2010 – 5. 9. 2010
PO – NE 900 – 1100 1300 – 1600

Deštník – zpravodaj obce Deštné v O. h.
Registrován Ministerstvem kultury ČR pod reg. č. MK ČR 11921

Vychází 4x ročně, náklad jednoho vydání je 320 kusů.
Uzávěrka tohoto vydání byla 15. května, uzávěrka dalšího čísla je 15. srpna 2010.

Otištěné příspěvky mohou být stanoviskem autora a nemusí vyjadřovat postoje vydavatele!
Redakční rada: Jaroslav Karban (JaK), Alena Křížová (AK),

Hana Pavlíčková, Lenka Zábranská (LZ).
Adresa: Obecní úřad, 517 91 Deštné v Orl. horách č. 61

tel.: 494 663 193, fax: 494 663 187
e-mail: obec.destne@onet.cz

cena: 15,- Kč

• Muzeum a galerie Orlických hor v Rychnově nad 
Kněžnou, Jiráskova 2 (kasárna), Památník
ornitologa Karla Plachetky

• Kolowratský zámek

• Židovská synagoga

• Muzeum krajky Vamberk

• Muzeum turistiky, zimních sportů a řemesel Deštné

Villa Nova Uhřínov

Muzeum a galerie Orlických hor 
v Rychnově nad Kněžnou

Muzeum zimních sportů, turistiky
a řemesel

Déčko – Dům dětí a mládeže

KONTAKT: INFORMACE:

Hradec Králové – Rychnov n. Kn.

Rychnov n. Kn. – Uhřínov pod Deštnou

Rychnov n. Kn. – Deštné v O. h.

Muzeum
archeologického experimentu 

v Uhřínově pod Deštnou a 
Archeologický skanzen 

Villa Nova Uhřínov

Vás zvou k návštv
květen-červen, září-říjen: 

sobota 9:00-17:00 
neděle 9:00-15:00
červenec-srpen:

denně od 9:00-17:00
Kontakt: 

villanova@seznam.cz
www.villanova.cz

494 598 010
602 936 946
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